
تخصیص ۵۰ همت اعتبار جدید 
تسهیلات ازدواج و فرزندآوری

بــه گفته مدیــر اداره اعتبارات بانک مرکــزی، از فردا ۵۰ همت اعتبار جدید از محل آزادســازی 
سپرده های قانونی بانک ها به تسهیلات ازدواج و فرزندآوری سال جاری تخصیص داده می شود.

به گزارش ایســنا، مهدی صحابی اعلام کرد: بر اســاس مصوبه هیئت عالی بانک مرکزی مقرر شد 
از فردا ۵۰ هزار میلیارد تومان اعتبار جدید از محل آزادســازی ســپرده های قانونی بانک ها به رقم 
تسهیلات قرض الحسنه ازدواج و فرزندآوری سال جاری تخصیص داده شود. شبکه بانکی فقط طی 
۱۰ روز ابتدایی شــهریورماه ۱۵ همت تسهیلات قرض الحسنه ازدواج و فرزندآوری پرداخت کرده 
است.صحابی از اقدام جدید بانک مرکزی که از فردا انجام می شود خبر داد و تصریح کرد: با مصوبه 
هیئت عالی بانک مرکزی مبنی تخصیص ۵۰ همت اعتبار جدید از محل آزادســازی ســپرده های 
قانونی بانک ها به رقم تســهیلات قرض الحســنه ازدواج و فرزندآوری در سال جاری، روند ثبت نام 
متقاضیان هم تسریع و تسهیل خواهد شد.وی افزود: با این اقدام، ظرفیتی که روزانه بانک مرکزی 
به بانک های عامل اجازه ثبت نام می دهد افزایش پیدا کرده و روند ثبت نام هم ســرعت بیشــتری 
پیدا می کند.صحابی در ادامه گفت: با ابلاغ این مصوبه، روند پرداخت تســهیلات نسبت به پنج ماه 
ابتدایی سال نیز تسریع پیدا خواهد کرد. همچنین ثبت نام متقاضیان در پنج ماه ابتدایی سال که 
با مشــکلاتی به دلیل سهمیه های تخصیص یافته به شبکه بانکی بر اساس توان آن ها بود، برطرف 
می شود.مدیر اداره اعتبارات بانک مرکزی با تاکید بر اینکه میزان تسهیلات پرداختی شبکه بانکی به 
دو ســرفصل قرض الحسنه ازدواج و فرزندآوری تا پایان مرداده حدود ۷۵ همت بوده است افزود: با 
پیگیری های به عمل آمده و جلسات تخصصی برگزار شده در بانک مرکزی، از ابتدای امسال تا امروز 
۱۰ شهریور ماه ۱۴۰۳ حدود ۹۰ هزار میلیارد تومان وام ازدواج و فرزندآوری توسط شبکه بانکی به 
متقاضیان پرداخت شده است. بر این اساس حدود ۲۱۳ هزار نفر تسهیلات قرض الحسنه ازدواج و 
۲۱۰ هزار نفر هم تسهیلات قرض الحسنه فرزندآوری از ابتدای سال جاری تاکنون دریافت کرده اند.

وی با اشاره به اینکه میزان تقاضا از میزان سهمیه اختصاص داده شده به شبکه بانکی بیشتر است، 
تصریح کرد: جلسه ای در تاریخ ۲۳ مردادماه با حضور قائم مقام بانک مرکزی و مدیران عامل بانک ها 
برگزار و در این جلســه از مدیران عامل بانک ها درخواست شد که سهمیه مرداد ماه هر بانک طی 
یک هفته تا پایان مردادماه پرداخت شود. علاوه بر این درخواست شد تا در پرداخت سهمیه شهریور 
ماه این تســهیلات نیز تسریع شود.بر اساس قانون، میزان اعتبار در نظر گرفته شده در سال جاری 
برای اعطای تسهیلات قرض الحسنه ازدواج و فرزندآوری ۲۰۰ هزار میلیارد تومان است که با مصوبه 
هیات عالی بانک مرکزی ۵۰ هزار میلیارد تومان دیگر نیز جهت تســهیل و تسریع در پرداخت به 

متقاضیان به اعتبار اولیه اضافه شد.

بی وای دی، پرفروش ترین خودروســاز چینی انتظــار دارد که تحویل به خارج از 
کشــور تقریباً نیمــی از کل فروش را در آینده به خود اختصاص دهد و نشــان 
می دهــد که به ایجاد مراکز تولید جهانی برای غلبه بر تعرفه ها ادامه خواهد داد.

به گزارش ایســنا، پرفروش ترین خودروســاز چین جهش ۳۳ درصدی در درآمد 
خالص ســه ماهه دوم را به ۹.۱ میلیارد یوان )۱.۳ میلیارد دلار( نشــان داد در 

حالی که درآمد با افزایش ۲۶ درصدی به ۱۷۶.۲ میلیارد یوان رســید.
فروش خودرو در سراســر جهان با گســترش همه بازارهــای بزرگ خودروهای 
ســبک جهانی به جز ژاپن افزایش یافت. طی نیمه اول ســال ۲۰۲۴، بازارهای 
جهانــی خودرو عمدتاً گســترش یافتند، اگرچه برزیــل و مکزیک تنها بازارهای 
بزرگ با رشــد دو رقمــی بودند. چین همچنان بزرگتریــن بازار خودروی جهان 
باقی ماند، در حالی که فروش در اروپا ســریعتر از ایالات متحده رشد کرد. ژاپن 
تنهــا بازار بزرگ جهانی خودروهای جدید با فروش ضعیف تر در نیمه اول ســال 
۲۰۲۴ بود و بازار آن نســبت به هند کــه در آن فروش خودرو همچنان در حال 
افزایش بود، کمتر بود.استلا لی، معاون اجرایی، اظهارکرد که بازار خارج از کشور 
ما ســهم نســبتاً زیادی از فروش جهانی ما را در آینده به خود اختصاص خواهد 
داد.در حالی که لی چارچوب زمانی مشــخصی را برای هدف فروش جهانی ارائه 
نکرده است، به افزایش عظیمی در تولید و تحویل نیاز دارد. بی وای دی در مسیر 
رسیدن به ۵۰۰ هزار فروش خارج از کشور در سال جاری است که در هفت ماه 
اول به ۲۷۰ هزار رســیده اســت  که حدود ۱۴ درصد از کل کل آن را تشکیل 
می دهد. هدف کلی بــی وای دی فروش تقریباً ۳.۶ میلیون خودروی تمام برقی و 

پلاگین هیبریدی در ســال ۲۰۲۴ است که عمدتاً در بازار داخلی خود هستند.
افزایش محموله های خارج از کشــور به رکورد سه ماهه ژوئن برای تحویل برای 
کمک کرد و این شــرکت ۴۰ درصد افزایش ســالانه در فــروش برقی و پلاگین 
هیبریدی را ثبت کرد. در نیمه اول، درآمد خالص به ۱۳.۶ میلیارد یوان رســید 
در حالــی که درآمد ۳۰۱.۱ میلیارد یوان بود که ۱۶ درصد نســبت به نیمه اول 

سال ۲۰۲۳ افزایش داشت.
بی وای دی برای دستیابی به هدف جهانی، میلیاردها دلار آمریکا را در تأسیسات 
تولیــد در اروپا، آســیا و آمریکای جنوبی ســرمایه گذاری می کند تا به بازارهای 
محلــی و موانع تجاری که علیــه خودروهای الکتریکی چینی ایجاد می شــوند، 
خدمــت کنــد. اتحادیه اروپــا در اوایل این مــاه ۱۷ درصد عــوارض اضافی بر 
خودروهــای بی وای دی وضع کــرد، در حالی که کانــادا و ایالات متحده هر دو 
۱۰۰ درصــد عوارض بر خودروهای برقی چین وضــع کردند.جوانا چن، تحلیلگر 

خــودروی بلومبرگ اینتلیجنس چین اظهار کرد که احتمالاً هدف فروش جهانی 
۵۰ درصد تا پایان دهه محقق نخواهد شــد. چن گفت: این ترکیب ۵۰ درصدی 
حداقل مربوط به ســال ۲۰۳۰ یا حتی بعد از آن است.بی وای دی در کشورهایی 
مانند برزیل، تایلند و اســترالیا فروش خوبی داشــته است، اما رانندگان اروپایی 
همچنــان علاقه ی کمتــری به خرید یک خودروی برقی دارند که نشــان دهنده 
مشــکلات گســترده تر برای کاربــران قدیمی و جدید در سراســر قاره اســت. 
بی وای دی همچنین به نیروی مســلط در بازار داخلی خود تبدیل شــده است و 
با پشت سر گذاشتن خودروســازان معتبر غربی مانند فولکس واگن سه میلیون 
دســتگاه در سال گذشــته به فروش رسانده اســت.چین با افزایش فروش ۳.۳ 
درصــدی به ۹ میلیــون و ۸۵۶ هزار خودرو در۶ ماهه اول ســال ۲۰۲۴، تا حد 
زیــادی بزرگترین بازار خودروهای جدید تک کشــور در جهان باقی ماند. با این 
حال، چشــم انداز بازار خودروهای جدید چین چندان مثبت نیست زیرا فروش 
در ماه ژوئن تقریباً ۸ درصد کاهش یافته اســت.برزیل، ســریعترین رشــد بازار 
خودروهای بزرگ در سراســر جهان در ســال ۲۰۲۴ را داشت. بازار خودروهای 
جدید برزیل ســریع ترین رشــد را در بازار خودروهای سبک طی ۶ ماه اول سال 
۲۰۲۴ داشــته اســت. فروش آن با ۱۵ درصد افزایش به بیــش از یک میلیون 
خودروی سبک رسیده اســت.ثبت نام خودروهای سواری جدید در اروپا با ۴.۴ 
درصد افزایش به ۶ میلیون و ۸۷۸ هزار و ۴۰۰ خودرو در نیمه اول سال ۲۰۲۴ 
رســید. بنابراین اروپا ســریع ترین رشد را در بین سه بازار برتر داشت اما فروش 
خودرو تقریباً یک پنجم کمتر از ســال ۲۰۱۹ بود.رشد فروش خودروهای برقی 
باطــری دار در اروپــا تنها بــا ۱.۶ درصد افزایش به ۹۵۴ هــزار و ۹۴ خودروی 
الکتریکی رســید که ســهم بازار آن تنها ۱۲.۵ درصد اســت که اندکی کمتر از 
سال ۲۰۲۳ اســت.در ایالات متحده، فروش خودروهای سبک جدید تنها با ۲.۲ 
درصد افزایش به ۷.۸ میلیون خودروی سبک در ۶ ماهه اول سال ۲۰۲۴ رسید.

در مکزیک، بازار خودروهای جدید با رشد نسبتاً قوی ۱۲.۵ درصد در ۶ ماه اول 
سال ۲۰۲۴ افزایش یافت. فروش خودروهای جدید به ۷۰۷ هزار و ۷۰۰ دستگاه 
افزایش یافت.در هند، فروش خودروهای جدید در نیمه اول ســال ۲۰۲۴ با ۷.۳ 
درصد افزایش به ۲ میلیون و ۱۶۱ هزار و ۵۰۰ دستگاه رسید.طبق گزارش بست 
سلینگ کار، ثبت نام خودروهای سواری جدید در ژاپن با ۱۲.۱ درصد کاهش در 
۶ ماهه اول ســال ۲۰۲۴ به تنها یک میلیون و ۸۰۰ هزار و ۱۰۰ خودرو رسیده 
اســت. ژاپن تنها بازار بزرگ جهانی خودروهای جدید با حجم فروش ضعیف تر 

در نیمه اول سال ۲۰۲۴ بود.
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رئیس جمهور در پیام های جداگانه ای فرارسیدن روز ملی مالزی را به پادشاه و نخست وزیر مالزی و همچنین مردم این کشور تبریک گفت.به گزارش ایسنا، مسعود پزشکیان 
در پیام تبریک روز ملی مالزی به عالی جناب سلطان »ابراهیم ابن اسکندر« پادشاه این کشور آورده است:اطمینان دارم مناسبات برادرانه جمهوری اسلامی ایران و مالزی 
همچنان موجب تحکیم و همبستگی امت اسلامی خواهد بود.رئیس جمهور همچنین در پیام تبریک خود به »داتو سری انور ابراهیم« نخست وزیر مالزی ابراز اطمینان 
کرده است که در پرتو پیوندهای مشترک اسلامی، فرهنگی، اقتصادی و سیاسی دو کشور، روابط دوستانه بیش از پیش مسیر رشد و تقویت را در راستای منافع فیمابین 

و نیز امت اسلامی حفظ خواهد کرد.
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به مناسبت روز ملی مالزی صادر شد
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نگاه دلبستگان به 
پزشکیان
حمید رضا نقاشیان

جریان رفت و برگشت محمد جواد ظریف در تیم پزشکیان ضربه صدا داری به 
اعتبار پزشکیان زد. مسعود پزشکیان در طول خرداد تا شهریور ۱۴۰۳

مساعی خود را مصروف قانع کردن ۴جریان در داخل و خارج نموده است که 
هریک سهمی در موفقیت او برای حل و فصل معضلات روی دست

نظام مانده دارند. جریان اول طیف ب اصطلاح اصول گراست که از کپی شدن 
عملکرد حسن روحانی توسط پزشکیان به معنای مطلق کلمه دلواپس و نگران 
و با ذره بین هر واژه و هر انتخاب پزشکیان را در جورچین تحلیل خود معنی 
دار تلقی نموده و حیرت زده به اینکه قرار است کشور را به چه روزی دچار 

کنند می نگرد.
جریان دوم جریان ائتلاف کار گزاران و اصلاح طلبان است که پشت سر پزشکیان 
در انتخابات ایستادند و با این تلقی که پزشکیان به هویت از هم پاشیده آنان رنگ 
و رونق مجدد خواهد بخشید و ایشان را از منجلاب بی اعتباری عملکرد های 
گذشته بیرون کشیده و عوامل ایشان را به نان و نوایی مجدد خواهد رسانید، در 
صدد نادیده گرفتن واژه های پزشکیان در همسویی با مقام معظم رهبری برای 

خود انبانی از توقعات جمع آورده اند.
جریان سوم آمریکا و متحدان همسو با اوست که با شهادت ابراهیم رئیسی 
چشم به تغییر خط مشی نظام اسلامی از نگاه و حمایت جبهه مقاومت به نگاه 
سازش کارانه و تحقق منویات سیاسی ، اجتماعی غربی با آمدن پزشکیان دارد و 
با خرده چراغ زدن های پزشکیان با واژه ها و برخی انتخاب ها امید واری نسبتا 

معنی داری یافته اند.
جریان چهارم جریان جبهه مقاومت با اندکی حمایت چین و روسیه از ایران 
است که بالقوه اگر مطمئن باشند ایران راه گذشته خود را به مسیر غربی تغییر 
نمیدهد کماکان در حد بضاعت با ایران میمانند شعار های پزشکیان در مسیر 
انتخاب خود برای کسب مقام ریاست جمهوری و تاسیس دولت چهاردهم در دو 

محور انتقادی متمرکز بوده
اول امید وار کردن جریان سکولار در حوزه تصمیمات اجتماعی و دوم چراغ سبز 
کمسو نشان دادن به غرب برای بازگشت به مذاکرات تا حدی که به شرق ، چین 
و روسیه لگد نزده باشد ، بوده لذا در طول ۴ ماهی که از مطرح شدن تا انتخاب 
دولت و رای اعتماد مجلس گذشته همه ۴جریان را در یک انتظار همراه با تردید 

نگهداشته تا بنوعی خود را در
چالش های سیاست خارجی و حل بحران معیشت و باز کردن محیط تسامح 

اجتماعی بواقع نشان دهد. در این میان دو جریان را می توان به پزشکیان
و تیم او دلبسته و امید وار تر دانست اول جریان سرخورده از مدیریت به اصطلاح 

امام صادقی ها و دوم مشتاقان حل و فصل رابطه ایران با غرب.
این دو جریان به این امر که پزشکیان شعار وفاق ملی بدهد و با توجیه لزوم حل 
مشکلات اقتصادی  روی پرده و پشت پرده به غرب بگوید ما باشماییم  راضی 
و دلخوشند. البته بوضوح می توان دید جنس پزشکیان با اکثریت تیم دولتش 
متفاوت است. کسی که دم از نهج البلاغه و قران میزند یقینا در مسیر همکاری 
با این تیم با چالش هایی مواجهه خواهد داشت اما امتحان نرمش قهرمانانه در 
مواجهه با غرب طبعا پاسخی خواهد داشت یا غرب به تفکر استحاله تدریجی 
مبانی فقهی حکمرانی در ایران تن داده و با پزشکیان مدارا میکند و یا از همین 
ابتدا دست رد به سینه پزشکیان خواهد زد و او را مجبور به اتکای به داخل و 

مقداری مماشات با شرق می نماید.
در هر دو صورت انتخاب ملت ایران این اختیار را به پزشکیان داده که هر دو 
فرایند را پیش رو دیده و خود را به آب و آتش بزند و نهایتا راه باز شده پیش 
روی خود را بپیماید و امید که در این راه مایوس نگردیده و دولت چهاردهم را به 

دولتی موفق تا انتهای کار مبدل نماید. والسلام علی من التبع الهدا

معرفی محصولات دانش بنیان 
عرضه شده در نمایشگاه 

متالکس اصفهان

شانزدهمین نمایشگاه بین المللی متالورژی، فولاد، ریخته گری، ماشین آلات و 
صنایع وابســته )Metalex( از ۶ تا ۹ شهریور ۱۴۰۳ در محل دائمی نمایشگاه 
بین المللــی اصفهان برگزار شــد.به گزارش ایســنا، در پاویون شــرکت های 
دانش بنیان در این نمایشــگاه که به همت صندوق نوآوری و شــکوفایی برپا 
شده است، ۱۲ شرکت دانش بنیان به معرفی محصولات و توانمندی های خود 
در حوزه متالورژی، فولاد، ریخته گری، ماشین آلات و صنایع وابسته پرداختند.

به نقل از روابط عمومی صندوق نوآوری و شــکوفایی، محصولات فناورانه ای 
که از ســوی این ۱۲ شــرکت دانش بنیان  در این نمایشــگاه عرضه شده اند، 
عبارتند از:* قطعات سرامیکی پایه آلومینایی کوره ها و پاتیل های مذاب )ست 
ول بلوک، بلوک های تپ هول، کوره های قوس، اسپیلیت رینگ، نازل بیرونی و 
درونی مجرای پاتیل، هوزینگ بلوک، بلوک تاندیش، اپکس سرامیکی(* ارائه 
خدمات پژوهشی و آزمایشگاهی* روتور کمپرسور* خمیر الکترود گرافیتی* 
بازسازی و مقاوم سازی قطعات تحت سایش و خوردگی با استفاده از روش های 
پیشرفته پاشش حرارتی* ماشین بریکت سازی ۵ تن الی ۱۵ تن در ساعت* 
سیســتم هوشــمند دانه بندی گندله خام و کنترل بهینه* تولیدکننده انواع 
تجهیزات اندازه گیری و ابزار دقیق* تولید نشــیمنگاه سوپاپ انواع خودرو به 
روش ریخته گری دقیق، تولید انواع پروانه پمپ و ایمپلر به روش ریخته گری 
دقیق، ریخته گری دقیق انواع قطعات مهندســی* غلتک های حمل اسلب و 
شمش های فولادی رولیک های اروند جهان آرا * ماشین جابجایی مواد، قیچی 
هیدرولیکی، چنگ هیدرولیکی، پرس ضایعات چنگ برق، طراحی و ســاخت 

خطوط نورد گرم* اسپری نازل های صنعتی.

سرمقاله از محل اعتبارات طرح مدیریت سبز سازمان های دولتی؛

بزرگترین نیروگاه خورشیدی شمال کشور به بهره برداری رسید

صدور شناسه در فرایند پرداخت 
خسارات بیمه ای

مصرف برق دوباره صعودی شد

معاون توســعه و نوآوری بیمه مرکزی گفت: یکی از اولویت های بیمه مرکزی تمرکز زدایی از شرکت های 
فناور بیمه در جهت کاهش ریسک صنعت بیمه است و بیمه مرکزی برای افزایش شفافیت داده در تلاش 

است تا برای فرایند خسارات بیمه ای شناسه صادر شود.
علی بنیادی نائینی – معاون توســعه و نوآوری بیمه مرکزی -  در گفت وگو با ایســنا، با اشاره به جایگاه و 
اهمیت برخورداری از سیستم های جامع بیمه گری در صنعت بیمه گفت: ما در هر نظام مالی مثل بانک و 

بیمه، نیازمند یک سیستم جامع و یا Core هستیم...

ماجرای موافقت بانک مرکزی با واردات 
همه  خودروها با ارز سپرده خود چیست؟

رشد ۲۲ درصدی تولید اتوبوس در کشور

آمادگی وزارت جهاد در اشتراک گذاری امور 
کشاورزی به تشکل ها و اتحادیه ها
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قای على ربیعى به بهانه برگزاری دورهمى روزنامه نگاران در روز خبرنگار، با انتشار روايتى ناقص، 
مخدوش و ناصادقانه در کســوت يکى از سمت های خود به عنوان "ريیس انجمن علمى ايرانى 
مطالعات فرهنگى و ارتباطات"، ضمن تحريف، تقطیع و سانسور بخش های مهمى از رخدادهای 
مرتبط با تشــکل های صنفى روزنامه نگاری ايران، تلاش کرده تا با القای وجود بن بســت در 
بازگشايى "انجمن صنفى روزنامه نگاران ايران"، دولت تازه روی کار آمده را به بهانه "سیاستگذاری 
جديد مبتنى بر شرايط داخلى و خارجى ايران امروز ..." به سوی تشکیل يک انجمن بديل سوق 
دهد.تقارن زمانى انتشــار اين يادداشــت با بیانیه اخیر "انجمن صنفى روزنامه نگاران ايران" که 
حمايت رسمى دبیرکل "فدراسیون بین المللى روزنامه نگاران" از بازگشايى انجمن را در پى داشت 
و نیز در بحبوحه کســب رای اعتماد برای کابینه ريیس جمهوری جديد، شايد ناشى از نگرانى 
ايشان از پیگیری احتمالى موضوع توسط مسعود پزشکیان و بازگشايى انجمن باشد؛ چرا که به 
نظر مى رســد رســیدگى بیطرفانه به اين موضوع، دست کم نقش افراد و مسئولان وقت وزارت 
تعاون، کار و رفاه اجتماعى در ســنگ اندازی و ممانعت از بازگشايى انجمن را در دوران رياست 
جمهوری آقای حسن روحانى بر ملا خواهد کرد.ايشان همچنین در اين يادداشت، خود را مبتکر 
و از بنیانگذاران "انجمن صنفى روزنامه نگاران ايران" و "انجمن صنفى روزنامه نگاران استان تهران" 
معرفى کرده و نوشته است که تلاش های او برای بازگشايى انجمن بى نتیجه بوده است. نگارنده 
به منظور جلوگیری از تحريف رخدادهای سه دهه اخیر و صرفا جهت ثبت در تاريخ، موارد زير 
را به ايشان و همکاران روزنامه نگار يادآوری مى کند. با توجه به يادداشت اخیر دوست و همکار 
گرامى ام آقای عیسى سحرخیز که به سانسور و تحريف تاريخ شکل گیری "انجمن صنفى روزنامه 
نگاران ايران" از سوی آقای على ربیعى پاسخ گفته و نقش بى بديل روزنامه نگار شريف و شجاع 
مرحوم "احمد بورقانى" را در شکل گیری و دوام انجمن يادآور شدند، از توضیح بیشتر درباره اين 

بخش صرف نظر مى کنم.
الف- "انجمن صنفى روزنامه نگاران ايران"، به عنوان تنها تشکل فراگیر و مستقل مطبوعاتى در 
ايران و مجامع بین المللى، پس از روی کار آمدن دولت محمود احمدی نژاد، مغضوب دســتگاه 
های دولتى قرار گرفت و هجمه همه جانبه ای از ســوی وزارتخانه های مختلف از جمله وزارت 
فرهنگ و ارشــاد اســلامى و وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعى علیه اين انجمن آغاز شد و هر 
وزارتخانه ای متناسب با ظرفیت و نوع وظايفى که بر عهده داشتند مديريت بخشى از اين هجمه 
را بر عهده گرفتند.آتش تهیه اولین هجمه از ســوی وزارت ارشــاد فراهم شد که با لغو دستور 
ســیدمحمد خاتمى، مانع واردات لپ تاب از ســوی "انجمن صنفى روزنامه نگاران ايران" برای 
روزنامه نگاران شد و بودجه ارزی اين کار، به صورت ريالى و بدون ضابطه بین تعدادی از روزنامه 
نگاران توزيع شــد و سپس تولیت برگزاری جشنواره مطبوعات از "انجمن صنفى روزنامه نگاران 
ايران" سلب شد و ظرف مدت کوتاهى انجمن از تمامى فعالیت هايى که از سوی وزارتخانه مذکور 
برون ســپاری شده بود، کنار گذاشته شد و اين امور به انجمن های موازی که يک شبه توسط 

افراد و جريان های سیاسى وابسته به دولت به وجود آمده بودند، واگذار شد.
دومین هجمه را وزارت کار به بهانه نحوه برگزاری مجامع عمومى انجمن آغاز کرد و با عدم تايید 
مجامع عمومى و بلاتکلیف نگه داشــتن آن، تلاش کرد تا انجمن را در شرايط انحلال قرار دهد. 
همزمان و هر روز، انجمن صنفى جديدی به نام روزنامه نگاران در وزارت کار ثبت مى شد و سر 
بر مى آورد تا بتواند جايگزين "انجمن صنفى روزنامه نگاران ايران" شــود يا آن را تضعیف کند 
که البته اين اقدامات برای آنها نتیجه ای جز دريافت رانت های مالى و اقتصادی در بر نداشت و 
نتوانست به جايگاه مرجعیت "انجمن صنفى روزنامه نگاران ايران" لطمه ای وارد کند. در همین 
بحبوحه و در جريان وقايع ســال ١٣٨٨ و دومین دوره رياست جمهوری محمود احمدی نژاد، 
اين بار ساختمان انجمن با شکايت وزارت اطلاعات دولت وقت و با دستور قاضى مرتضوی پلمب 
شد و فعالیت های رسمى آن به حالت تعلیق درآمد.با آنکه در ابتدای دولت آقای حسن روحانى، 
وزارت اطلاعات اعلام کرد که شــکايت خود را از "انجمن صنفــى روزنامه نگاران ايران" بازپس 
گرفته و مانع امنیتى برای ادامه فعالیت آن وجود ندارد، وزارت کار به مديريت آقای على ربیعى 
که مى توانســت مستقل از ساير مراجع، به وظايف قانونى خود در تعیین تکلیف آخرين مجمع 
عمومى انجمن صنفى عمل کند و يا با صدور اجازه برگزاری مجمع عمومى وضعیت انجمن را از 
بلاتکلیفى خارج کند، از هرگونه اقدام موثر برای بازگشــايى انجمن خودداری کرد. در حالى که 
مقوله پلمب ساختمان که امری قضايى محسوب مى شود، هیچ ارتباطى به مشکل تراشى حقوقى 
وزارت کار برای مجامع عمومى انجمن نداشت.هیات مديره "انجمن صنفى روزنامه نگاران ايران" 
برای کمک به اين روند، پیامى برای ايشان و مقامات قضايى با اين مضمون ارسال کرد که هیچ 
يک از اعضای هیات مديره کنونى انجمن در انتخابات بعدی کانديدا نخواهند شــد. با اين حال 
وزارت کار به مديريت آقای ربیعى با پرهیز وسواس گونه از هرنوع مکاتبه رسمى، به تماس ها و 
نامه های انجمن صنفى بى توجهى کرده و همه نامه های ارسالى انجمن به ايشان و يا مديران 
ديگر وزارت کار، در دوره ايشان بى پاسخ گذاشته شد. سرنوشتى که البته برای ديگر نامه های 
انجمن به آقای حسن روحانى نیز پیش آمد.وزارت کار در دوره مديريت آقای ربیعى، در حالى که 
همه وزارتخانه ها شــکايات، ادعاها و پرونده سازی های دوره احمدی نژاد از افراد و تشکل ها را 
بازپس گرفتند، حاضر نشد ادعاهای خود علیه انجمن را در ديوان عدالت اداری باز پس بگیرد و 
نامه های غیرقانونى صادره از سوی آن وزارتخانه را باطل کند و متاسفانه با ادامه مشى و سیاست 
دولت احمدی نژاد، با انجمن صنفى مثل يک تشــکل غیرقانونى برخورد و تلاش کرد که هیچ 
مکاتبه و يا اثر رسمى از ملاقات ها با اعضای هیات مديره انجمن و وعده هايى که داده اند، باقى 
نماند.مقامات مسئول در سازمان های کارگری و کارفرمايى وزارت کار نیز که قرار بود موضوع را 
پیگیری کنند، در جلساتى که غیررسمى، محتاطانه و بدون امضای هیچ صورتجلسه ای برگزار 
مى شد، ادعا کردند که پرونده انجمن در وزارت کار مفقود شده و مستندی برای رسیدگى وجود 
ندارد. آنها مدعى بودند که پرونده توسط مديرسابق از بايگانى وزارت کار خارج شده است. حتى 
پس از آنکه انجمن مستندات خود را در اختیارشان گذاشت، حاضر نشدند اقدامى حتى در حد 
يک نامه نگاری جزيى انجام دهند و با تکرار مواضع غیرقانونى مديران قبلى سعى در وقت کشى 
و ســنگ اندازی داشتند.بنابراين شايسته است چنانچه آقای ربیعى مستندی برای اثبات تلاش 
های خود برای بازگشــايى انجمن صنفى روزنامه نگاران ايران دارند )به طور مشخص حتى يک 
پاسخ کتبى به نامه های بى شمار انجمن(، آن را به همراه نتیجه به دست آمده، برای اطلاع عموم 
روزنامه نگاران منتشر کنند.ب- حدود شش ماه پیش از برگزاری دور دوم رياست جمهوری آقای 
روحانى، آقای بیژن رمضانى مشاور وقت آقای على ربیعى از بنده به عنوان دبیرانجمن خواست 
که جلسه ای دوستانه با يکديگر داشته باشیم. در اين جلسه آقای بیژن رمضانى به نمايندگى از 
طرف آقای على ربیعى، درخواســت کرد کهاعضای هیات مديره انجمن ايران، همزمان با تلاش 
برای بازگشايى انجمن، از پیگیری مطالبات بر زمین مانده روزنامه نگاران از طريق تشکیل يک 
انجمن صنفى جديد، حمايت کند.آقای رمضانى همچنین در اين جلسه اذعان داشت که پیشتر 
چندبار از افراد سرشناس، سردبیران و پیشکسوتان مطبوعات در اين خصوص دعوت شده اما هر 
بار آنها تاکید کرده اند که در هیچ اجتماعى که هدف آن موازی ســازی با انجمن ايران هست، 
مشــارکت نخواهند کرد. به گفته ايشــان، آقای ربیعى به اين نتیجه رسیده اند که بدون تايید، 
حمايت و همراهى انجمن ايران هرگونه تلاشى برای تشکیل يک انجمن جديد که مورد اعتماد 
روزنامه نگاران باشــد، بى فايده است.وقتى از آقای رمضانى پرسیده شد که چرا آقای ربیعى به 
جای حمايت از بازگشــايى انجمن بر تشکیل يک انجمن جديد اصرار دارد، پاسخ داد که ايشان 
قول داده اند که موازی ســازی در کار نیست، تلاش برای بازگشايى انجمن ادامه خواهد يافت و 
حتى انجمن جديد مى تواند روند آن را تسريع کند و اگر اين کار در ماه های پايانى دوره وزارت 
من انجام شــود، من اجازه نخواهم داد که هیچ مانعى برای تاسیس انجمن جديد ايجاد شود.در 
اين جلسه به ايشان گوشزد شد که بازگشايى "انجمن صنفى روزنامه نگاران ايران" مطالبه دائمى 
و اصلى اســت و هرگونه اقدامى که راه را برای بازگشايى انجمن ايران دشوار کند، خط قرمز ما 
است.بر همین مبنا و از آنجايى که در آيین نامه جديد نحوه تشکیل انجمن های صنفى که در 
دوره احمدی نژاد به تصويب هیات وزيران رســیده، امکان تشکیل انجمن های صنفى سراسری 
جديد وجود ندارد و انجمن ها به صورت استانى قابل تشکیل هستند، مقرر شد که امکان تشکیل 
يک انجمن صنفى استانى در سطح استان تهران با حمايت انجمن ايران در هیات مديره "انجمن 
صنفى روزنامه نگاران ايران" به بحث گذاشته شود. بنابراين راه حل در آيین نامه مشخص و در 
دسترس بوده و نیازی به کشف شدن نداشته است، مضافا اينکه پیشتر نیز تعدادی از همکاران و 
پیشکسوتان مطبوعات با مراجعه يا تماس با هیات مديره انجمن، خواستار پیدا کردن راهى برای 

پیگیری مطالبات روزنامه نگاران شده بودند 
و انجمن خود نیــز راهکارهای مختلفى را 
مدنظر داشــت که يکى از آنها تشــکیل 
انجمن استانى بود اما به دلیل ملاحظاتى 
که وجود داشت اجرای آن به تعويق افتاد.

پ- موضوع مذاکرات با آقای بیژن رمضانى 
در جلســه هیات مديــره "انجمن صنفى 
روزنامه نگاران ايران" مطرح شــد و پس از 
چندين جلسه بحث و جمع بندی نظرات 
موافــق و مخالــف، هیات مديــره انجمن 
موافقت کــرد تا چنانچه جمع قابل قبولى 
از اعضــای انجمن و روزنامــه نگاران برای 
تاســیس "انجمن صنفــى روزنامه نگاران 
استان تهران" پیشگام شوند، انجمن ايران 
از اقدام آنها حمايت و پشــتیبانى کرده و 
اعضــای خود را به حمايــت و عضويت در 
انجمن مذکور ترغیب خواهد کرد. شــايان 
ذکر است که تماس های مستقیمى نیز از 
سوی آقای ربیعى با برخى از اعضای هیات 
مديره انجمن از جمله بنــده، برای جلب 

موافقت هیات مديره برقرار شد.
از آنجايى که تاســیس يک انجمن صنفى 
توســط گروهــى از روزنامــه نــگاران با 
هرگرايش و نظری، يک امر مستقل بوده و 

نیازی به تايید يا رد انجمن ايران يا ديگر افراد و تشکل ها نداشته و ندارد، لذا هیات مديره "انجمن 
صنفى روزنامه نگاران ايران" نیز صرفا با رويکرد حمايت و تشــويق و پیگیری مطالبات روزنامه 
نگاران وارد اين پروسه شد و نمايندگانى را برای تعامل مستقیم با موسسان و تسهیل امور اجرايى 
تعیین و معرفى کرد.از آنجايى که مطابق آيین نامه، انجمن های صنفى با درخواســت حداقل 
٥0 نفر از اعضای صنف تشکیل مى شوند، در اين روند ٥٣ نفر از روزنامه نگاران برای حضور در 
فهرست موسسان)متقاضیان تاسیس( اعلام آمادگى کردند و چون طبق آيین نامه اعضای هیات 
موسس انجمن ها سه تا پنج نفر هستند، آنها از بین خود سه نفر شامل آقايان داوود محمدی، 
شــهريار شمس مستوفى و على کدخدازاده را به عنوان اعضای هیات موسس انتخاب و به اداره 
تعاون، کار و رفاه اجتماعى استان تهران معرفى و نیز ١١ نفر را شامل خانم ها و آقايان معصومه 
ستوده، گیسو فغفوری، اعظم ويسمه، مهدی افروزمنش، سروش فرهاديان، محمدجواد روح، على 
ذهابى، کســری نوری، داود محمدی، مسعود هوشمندرضوی، پژمان موسوی، به عنوان اعضای 
هیات اجرايى تعیین کردند. بنده نیز با تصمیم جمعى، به عنوان سخنگوی موسسان تعیین شدم. 
افراد ديگری نیز عمدتا از جوانان و نسل جديد روزنامه نگاران به صورت داوطلبانه به کمک هیات 
موسس آمدند و در اين بین گاهى نیز افرادی با توجه به شرايط شغلى خود به ترکیب کمیته ها 
اضافه يا کم مى شــدند. تعداد قابل توجهى از پیشکسوتان مطبوعات نیز به دعوت انجمن ايران 
به کمپین حمايت از تشکیل انجمن تهران پیوستند.همچنین در دومین نشست هیات موسس 
به منظور تسهیل در امور برگزاری نخستین مجمع عمومى "انجمن صنفى روزنامه نگاران استان 
تهران"، ســه کمیته شــامل روابط عمومى و اطلاع رسانى متشــکل از خانم ها و آقايان پژمان 
موسوی، اعظم ويســمه، على ذهابى، حمید جعفری و صبا شعردوست، کمیته برگزاری مجمع 
عمومى متشــکل از خانم ها و آقايان محمدرضا مقیســه، هوشنگ صدفى، آزاده محمدحسین، 
محمد نوری، ســیامک رحمانى، کیوان کثیريان، امیرعباس نخعى، مهدی افروزمنش، سروش 
فرهاديان، ايمان پاکنهاد، گیســو فغفوری، علیرضا کريمى و اســماعیل حق پرســت و کمیته 
عضوگیری متشــکل از خانم ها و آقايان مینو بديعى، بهروز گرانپايه، على کدخدا زاده، شهريار 
شمس مستوفى، کسری نوری، داود محمدی، مسعود هوشمند رضوی، مهرداد خدير، محمدجواد 
روح و معصومه ســتوده و بنده تشکیل شد.ت- جلسات بى شماری برای فراهم کردن مقدمات 
برگزاری اولین مجمع عمومى و تاسیس "انجمن صنفى روزنامه نگاران استان تهران" برگزار شد 
و تقريبا همه اعضای هیات موســس و موسسان به همراه روزنامه نگاران داوطلب، پا به پای هم 
تلاش کردند و "انجمن صنفى روزنامه نگاران ايران" از آقای ماشــاالله شــمس الواعظین ريیس 
انجمن گرفته تا ديگر اعضای هیات مديره، در همه مراحل از تهیه و ارسال دعوتنامه ها تا تهیه 
و تنظیم اساســنامه و .... در کنار هیات موسس بودند و در اين بین جلساتى هم با شخص آقای 
ربیعى برگزار شــد. "اصلاح آيین نامه نحوه تشــکیل انجمن های صنفى" دوران احمدی نژاد و 
پیگیری بازگشايى "انجمن صنفى روزنامه نگاران ايران" دو وعده مهمى بود که آقای على ربیعى 
در همه جلسات تکرار مى کرد اما هیچکدام محقق نشد.مقدمات برگزاری اولین مجمع عمومى 
انجمن اســتان تهران فراهم و آگهى دعوت منتشــر شد و متقاضیان عضويت در هیات مديره و 
بازرســان کانديداتوری خود را اعلام کردند.پیش از برگزاری مجمع عمومى به هیات موسس به 
صورت شــفاهى اعلام شد که صلاحیت کانديداهای هیات مديره و بازرسى بايد به تايید مراجع 
امنیتى برسد که به ناچار مورد پذيرش موسسان قرار گرفت )اين رسم که در دوره آقای خاتمى 
منسوخ شــده بود در دوره محمود احمدی نژاد احیا شد و تاکنون ادامه دارد(. در عین حال در 
خصوص بنده و آقای مقیسه از همان اول اعلام کردند نبايد کانديدا شويم که ما هم چون چنین 
قصدی نداشتیم و هم برای پیشبرد کار پذيرفتیم. سرانجام اولین مجمع عمومى تاسیس در تاريخ 
دوم ديماه ١٣٩٥ برگزار شــد و وزارت کار درباره نتیجه استعلام کانديداها سکوت کرد.در اولین 
انتخابات،آقايان بهروز گرانپايه، داود محمدی، افشین امیرشاهى، مسعود هوشمندرضوی و مهرداد 
خدير و خانم ها اعظم ويســمه و نســرين تخیری با رای اعضای مجمع به عنوان اعضای اصلى 
هیات مديره و خانم مژگان جمشیدی و آقايان هادی حیدری و مهدی حسنى به عنوان اعضای 
على البدل انتخاب و از بین منتخبان، آقای بهروز گرانپايه به عنوان ريیس، آقای داود محمدی 
به عنوان نايب ريیس و آقای مهرداد خدير به عنوان خزانه دار تعیین و صورتجلسه تعیین سمت 
به اداره تعاون، کار و رفاه اجتماعى اســتان تهران ارســال شد. اما پس از مشخص شدن نتیجه 
انتخابات، وزارت کار به مدت شش ماه از تايید تصمیمات مجمع عمومى سر باز زد و پس از مدتى 
به صورت شفاهى اعلام کرد که صلاحیت خانم ها اعظم ويسمه و نسرين تخیری و آقايان بهروز 
گرانپايه و مسعود هوشمندرضوی از سوی مراجع امنیتى رد شده و اين افراد بايد خودشان استعفا 
دهند و افراد ديگری به ترتیب تعداد آرای مکسوبه جايگزين شوند وگرنه امکان ثبت انجمن وجود 
ندارد)رد صلاحیت پس از انتخابات بدعتى است که در دوره وزارت آقايربیعى گذاشته شد(. طبق 
اين نظريه غیرقانونى، عملا تصمیمات مجمع عمومى تغییر مى کرد و افرادی که حتى نتوانسته 
بودند حداقل آرای مجمعرا به عنوان على البدل کسب کنند، جايگزين منتخبان اصلى مى شدند.

وزارت کار چون مى دانست که اين اقدام قانونى نیست، هرگز حاضر نشد که اين موضوع را شفاف 
و کتبا اعلام کند و آقای على ربیعى هم که قرار بود در دوران وزارت ايشان انجمن تهران "بدون 
مشــکل" ثبت بشود، کمترين اقدامى برای رفع مشکل انجام نداد و خواستار تمکین منتخبان و 
تغییر نتیجه انتخابات به روش غیرقانونى شد. در اين مرحله دو رويکرد بین اعضای هیات موسس 
وجود داشــت. رويکرد اول که "انجمن صنفى روزنامه نگاران ايران" نیز از آن حمايت مى کرد و 
معتقد بود بايد استوار و محکم از تصمیم مجمع عمومى و منتخبان دفاع کرد، حتى اگر انجمن 
تهران هرگز به ثبت نرسد. طرفداران اين رويکرد معتقد بودند انجمنى که در همان ابتدا نتواند 
از تصمیمات مجمع و از حقوق منتخبان خود دفاع کند، نمى تواند از حقوق ساير روزنامه نگاران 
دفاع کند. اما در مقابل رويکرد ديگری وجود داشت که معتقد بود بايد از اين فرصت و روزنه ای 
که باز شده استفاده و به هر نحو ممکن انجمن تهران را ثبت کرد. رويکرد دوم موافقان بیشتری 
داشــت و به همین دلیل و به منظور اجابت خواست اکثريت از يک سو و عدم تمکین به تغییر 
نتیجه انتخابات از سوی ديگر، علاوه بر افرادی که توسط مراجع امنیتى رد صلاحیت شده بودند، 
بقیه منتخبان نیز با صدور بیانیه ای به صورت جمعى از عضويت در هیات مديره استعفا دادند و 
راه برای تجديد انتخابات و تشکیل انجمن تهران باز شد. در اينجا لازم مى دانم متن کامل بیانیه 

افراد مستعفى را به رسم امانتداری و برای يادآوری مجدد به پیوست )١( باز نشر کنم.

ث- ســرانجام در ديماه ١٣٩٦ و پس 
از گذشــت حدود ١٦ ماه از برگزاری 
اولین نشست موسسان در شهريورماه 
١٣٩٥، "انجمن صنفى روزنامه نگاران 
اســتان تهران" که قرار بــود در دوره 
مديريت آقــای ربیعى و تــا قبل از 
پايان دوره اول دولت روحانى تشکیل 
شود، به ثبت رسمى رسید و از زمان 
تشکیل انجمن تهران تاکنون، "انجمن 
صنفى روزنامه نگاران ايران" و اعضای 
هیات مديره آن، همواره در کنار اين 
انجمن قرار داشــته و درخواست ها و 
مطالبات آنها را اجابت کرده اســت.

در حاشــیه لازم به يادآوری مى دانم 
که طولانى شــدن روند شکل گیری 
"انجمن صنفى روزنامه نگاران استان 
تهران" و نیز عدم بازگشــايى "انجمن 
صنفى روزنامه نگاران ايران" در جريان 
بررسى رای اعتماد مجلس به کابینه 
دوم آقای روحانى، در قالب سئوال از 
آقای ربیعى توسط برخى نمايندگان 
از جملــه خانم پروانه سلحشــوری 

مطرح شد.
خانم سلحشــوری همان زمان و در 
حالى که آقای على ربیعى تلاش مى کرد که انجمن هنوز تشــکیل نشده روزنامه نگاران استان 
تهران را به عنوان دستاورد وزارت خود و دولت روحانى جلوه دهد، گفت: »همان طور که توضیح 
داديم در تذکری که به آقای ربیعى داده شد، خواستار سرعت بخشیدن به اعطای مجوز به انجمن 
تازه شديم. آقای ربیعى در تمام چهار سال وزارتش پیگیر راه اندازی انجمن]ايران[ نشد، اما حالا و 
موقع رای اعتماد از پیگیری بازگشايى انجمن سخن مى گويد .... متاسفانه شاهد هستیم هرکسى 
مسوولیتش را گردن ديگری مى اندازد. قابل قبول نیست که آقای ربیعى جلوگیری از بازگشايى 
انجمن]ايران[ را متوجه قوه قضايیه مى داند ..... برخورد سیاسى با انجمنى که قرار است کار صنفى 
انجام دهد، قابل قبول نیست. با توجه به مسايل پیش آمده به آينده تاسیس انجمن و راهکارهای 

آقای ربیعى خوشبین نیستیم.«
بنابراين و در پايان به جناب آقای ربیعى يادآور مى شويم که تشکیل انجمنهای ايران و تهران، 
حاصل تلاش و فداکاری ده ها روزنامه نگاری است که بى منت و بى شائبه برای برپايى آن وقت 
گذاشته اند. اطمینان دارم به رغم تلاش های سازمان يافته افراد و جريان های خاص، همکاران 
شجاع و آزاده از تمامى نسل ها، بازگشايى "انجمن صنفى روزنامه نگاران ايران" را به عنوان يک 
مطالبه محوری فراموش نخواهند کــرد و به مقامات دولتى اجازه نخواهند داد با تحريف تاريخ 
مطبوعات، روزنامه نگاری مستقل و تشکل سراسری روزنامه نگاران را به بهانه "سیاست گذاری 

جديد" به مسلخ بسپارند.
 پیوســت ١: )متن کامل نامه استعفای اولین هیات مديره منتخب انجمن صنفى روزنامه نگاران 
اســتان تهران( همکاران مطبوعاتى و اعضای محترم مجمع عمومى موسســان انجمن صنفى 

روزنامه نگاران استان تهران
با ســلام و احترام ، به اطلاع شما دوستان مى رســانیم که همه تلاش ها، مذاکرات، مکاتبات و 
پیگیری های فشــرده و مســتمر هیات مديره منتخب مجمع عمومى موسسان انجمن صنفى 
روزنامه نگاران استان تهران طى ٨ ماه گذشته برای ثبت انجمن به نتیجه نرسید. اداره کل تعاون، 
کار و رفاه اجتماعى اســتان تهران همچنان از صدور آگهى تاسیس انجمن استنکاف کرد و در 
روندی غیررسمى، راهکارهای فراقانونى و غیرقانونى را به عنوان پیش شرط ثبت رسمى انجمن 
اعلام نمود. لذا، ما امضاکنندگان اين نامه، شامل اعضای اصلى و على البدل هیات مديره منتخب 
مجمع عمومى موسسان انجمن صنفى روزنامه نگاران استان تهران)مورخ ٢/١0/١٣٩٥( به منظور 
پرهیز از پذيرش فرايندهای غیرقانونى و جلوگیری از بدعت گذاری در تغییرترکیب منتخبان پس 
از انتخابات و همچنین هموار شدن مسیر تشکیل انجمن صنفى مستقل و برآمده از رأی مستقیم 
روزنامه نگاران، ضمن قدردانى از اعتماد همکاران و به خصوص رای دهندگان محترم، بدينوسیله 
اســتعفای خود را از عضويت در هیات مديره انجمن صنفى روزنامه نگاران اســتان تهران اعلام 
مى داريم. در همین راستا و به عنوان وظیفه صنفى و جمعى، خلاصه ای از روند برگزاری مجمع 
عمومى موسسان انجمن صنفى روزنامه نگاران استان تهران و رخدادهای مرتبط با آن، به شرح 
زيرتقديم مى شود:١- اراده تشکیل انجمن صنفى روزنامه نگاران استان تهران زمانى به وجود آمد 
که تلاش های گسترده اعضای صنف برای بازگشايى و فک پلمب ساختمان انجمن صنفى روزنامه 
نگاران ايران بى نتیجه ماند و وعده دولت آقای روحانى در اين باره عملى نشد. اعضای صنف به 
خصوص روزنامه نگاران استان تهران که در نبود يک تشکل مستقل و کارآمد، مطالبات صنفى 
خود را بر زمین مانده مى ديدند مصمم شــدند تا با تشکیل يک انجمن صنفى فراگیر، در جهت 
کاهش مشــکلات روزنامه نگاران گام بردارند. متاسفانه از آنجايى که با تصويب آيین نامه جديد 
نحوه تشکیل و فعالیت انجمن های صنفى در دولت دهم، راه برای تاسیس تشکل های سراسری 
کارگری بسته شده بود و دولت جديد نیز هیچ اقدامى در جهت اصلاح آيین نامه مزبور به عمل 
نیاورد، به ناچار روزنامه نگاران استان تهران که عملا هیچ ملجايى برای طرح و پیگیری مطالبات 
خود نداشتند پیگیر تشــکیل انجمن صنفى استانى شدند.اين فرايند زمانى جدی شد که وزير 
تعاون، کار و رفاه اجتماعى، شــش ماه مانده به انتخابات رياســت جمهوری ٩٦، از تعدادی از 
پیشکسوتان و فعالان مطبوعاتى دعوت کرد تا برای انجام اين مهم پیشگام شوند. وی در جلساتى 
که با هدف مجاب کردن پیشکسوتان برای تشکیل انجمن استانى برگزار شد، صراحتا تاکید کرد 
که شخصا هماهنگى های لازم را با مراجع امنیتى به عمل آورده و موافقت ضمنى آنان را برای 
تشــکیل انجمن صنفى روزنامه نگاران استان تهران، جلب کرده اســت. آقای ربیعى در همان 
جلسات حتى از افرادی که شخصا به دلیل برخى ملاحظات، هیچگونه تمايلى به تصدی سمت 
در انجمن مذکور نداشــتند دعوت کرد که»حتما« در انتخابات، نامزدی خود را اعلام کنند. وی 
اطمینان داد که در اين خصوص»حساسیت زدايى« انجام خواهد شد.٢- همزمان با پیگیری های 
که برای تعیین و معرفى اعضای هیات موسس در حال انجام بود، به برخى از پیشکسوتان توصیه 
شــد تا از هرگونه فعالیت در اين زمینه اجتناب کنند. اين افراد نیز به منظور جلوگیری از بروز 
هرگونه مشــکلات بعدی، انصراف خود را از همراهى با موسسان اعلام کردند.٣- اعضای هیات 
موسس در قالب شکل گیری مجموعه ای از روزنامه نگاران، تعیین و معرفى شدند و مقدمات و 
تشريفات قانونى برگزاری مجمع عمومى تاســیس با هماهنگى کامل وزارت کار فراهم شد.٤- 
مجمع عمومى موسســان »انجمن صنفى روزنامه نگاران استان تهران« صبح روز پنجشنبه دوم 
دی ماه ١٣٩٥ با حضور و نظارت نمايندگان اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعى استان تهران و 
درسالن وزارتخانه متبوع و با مشارکت جمعى از شما عزيزان برگزارشد و حاضران پس از تصويب 
اساسنامه پیشنهادی، درانتخاباتى دموکراتیک وشفاف، با رای مستقیم و مخفى خود اعضای اصلى 
و على البدل »هیات مديره« و »بازرســان« انجمن را برگزيدند تا ماموريت های صنفى- قانونى 
محوله را پیگیــری کنند. در واقع با برگزاری مجمع عمومــى و انجام انتخابات، انجمن صنفى 
شکل»قانونى« به خود گرفت و مقرر شد بقیه مراحل قانونى جهت ثبت انجمن و »رسمى« شدن 
آن دنبال شود.٥- در اقدامى سوال برانگیز وغیرمتعارف، اصل کلیه اسناد و مدارک مجمع عمومى 
فى المجلس و بدون ارائه رسید، توسط نمايندگان اداره کل مذکور، از اعضای هیات رئیسه مجمع 
عمومى اخذ شــد!٦- بلافاصله پس از»قانونى«شدن فعالیت انجمن صنفى، هیات رئیسه مجمع 
عمومى و هیات مديره منتخب، اقدامات قانونى لازم را برای ثبت و »رسمى« شدن آن پى گرفتند 
و از آنجايى که پس از تقديم کلیه اسناد و مدارک مجمع عمومى مذکور به ناظران اعزامى از سوی 
وزارت کار در همان روز برگزاری مجمع عمومى، هیچگونه شکايتى در مهلت قانونى)يک هفته 
پس از برگزاری مجمع( از روند برگزاری مجمع عمومى و يا انتخابات، به هیات رئیسه مجمع و يا 

اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعى استان تهران تقديم نشد)موضوع ماده ١٦اساسنامه مصوب(، 
انتظــار مى رفت اداره کل مذکور با رعايت مفاد ماده ١٤ »آيین نامه چگونگى تشــکیل، حدود 
وظايــف و اختیارات و نحوه عملکرد انجمن های صنفــى و کانون های مربوطه« مصوب هیات 
محترم وزيران، حداکثر ظرف مدت يک ماه از تاريخ دريافت مدارک مجمع نسبت به صدور آگهى 
ثبت انجمن صنفى و ارسال آن به اداره کل ثبت شرکت ها جهت درج و انتشار در روزنامه رسمى 
اقدام کند.٧- متاسفانه با گذشت بیش از شش)٦( ماه از تاريخ برگزاری مجمع عمومى، هیچگونه 
اقدامى در اين خصوص صورت نگرفت و اداره کل مذکور بدون ارائه هرگونه پاسخ حقوقى و قانونى 
به درخواست های منتخبان مجمع عمومى، همچنان از صدور آگهى ثبت انجمن صنفى استنکاف 
ورزيد و در جلساتى که به صورت غیررسمى با اعضای محترم هیات رئیسه مجمع عمومى برگزار 
شد، مشخص شد که انتظارات اداره کار از نتیجه انتخابات انجمن صنفى، فاصله قابل توجهى با 
مطالبــات روزنامه نگاران و رای اعضای مجمع موســس دارد! و از آنجايــى که صیانت از آرای 
رای دهندگان و تصمیمات آن ها وحفظ استقلال انجمن، جزو وظايف و تکالیف اصلى هیات مديره 
منتخب و هیات رئیســه مجمع عمومى است، قرار بر آن شد که همچنان تصمیمات متخذه در 
مجمع عمومى موصوف، محترم شمرده شده و به هیچ خواسته ای که فاقد مبنای قانونى باشد تن 
داده نشود. به بیان روشن، اداره کار خواستار تغییر در ترکیب اعضاء هیأت مديره منتخب مجمع 
موســس بود و هســت.٨- پس از مقاومت هیات رئیســه محترم مجمع عمومى و هیات مديره 
منتخب در برابرخواسته های غیرشفاف و فراقانونى مقامات وزارت کار و درست زمانى که هیات 
مديره منتخب مصمم شــد ادعاهای وزارت کار مبنى بر واجد شرايط نبودن برخى منتخبان را 
راستى آزمايى کند و اين موضوع به رسانه ها و مجلس کشیده شد به ناگاه و درتاريخ ١٣/٤/١٣٩٦ 
اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعى استان تهران طى نامه ای به شماره ٩٦٢/٩0/٩٨١٩٤ خطاب 
به»هیات مديره منتخب مجمع عمومى موسس مورخ ٢/١0/١٣٩٥ انجمن صنفى روزنامه نگاران 
استان تهران« با تايید روند برگزاری مجمع عمومى و تصمیمات متخذه درآن و همچنین تايید 
انتخابات موصوف، ضمن تلاش برای متهم جلوه دادن منتخبان در عدم پیگیری مراحل ثبت)!( 
آمادگى خود را برای ثبت انجمن اعلام کرد و خواستار ارسال صورتجلسه تعیین سمت منتخبان 
هیات مديره شد.٩- هیات مديره منتخب نیزکه پیشترمبادرت به تهیه صورتجلسه تعیین سمت 
کرده بود، صورتجلســه مذکور را به همراه فرم های تکمیل شــده و نامه ای که تحت شــماره 
١0٥٣٢٦/٩0/٩٦١ مورخ ١٩ تیرماه ٩٦ دردبیرخانه اداره کل تعاون،کار و رفاه اجتماعى اســتان 
تهران به ثبت رســید، به اداره مذکور تقديم کرد.١0- پس از گذشــت حدود دو هفته، درکمال 
ناباوری با خبر شديم اداره مذکور به جای عمل به تکالیف قانونى خود، در اقدامى خلاف قانون و 
شــئونات اداری يک نهاد حاکمیتى، با ارســال نامه ای خطاب به» هیات رئیسه مجمع عمومى 
موسس«)که وفق قانون و پس از تايید مجمع عمومى، فاقد سمت قانونى است(، با کلى گويى و 
اســتفاده از عبارات نامفهوم، مبهم وغیرمستند، ادعا کرده که تعدادی از منتخبان، واجد شرايط 
مندرج در ماده ٣١ اساسنامه مصوب نبوده و لازم است صورتجلسه تعیین سمت هیات مديره به 
گونه ای تنظیم شود که افرادی ديگر خارج از فهرست منتخبان اصلى و على البدل مجمع عمومى 
موصوف، جايگزين آن ها شوند! اين در حالى است که برابر قوانین و مقررات، اعضای هیات مديره 
و بازرسان منتخب انجمن های صنفى بايد حائزين اکثريت آرای ماخوذه در مجمع عمومى باشند 
و به فرض چنانچه فرد يا افرادی از منتخبان، شــرايط مندرج در اساسنامه را نداشته باشند بايد 
اعضای منتخب على البدل جايگزين آن ها شوند و چنانچه با وجود جايگزين شدن اعضای على 
البدل همچنان تعداد اعضای هیات مديره کمتر از تعداد مصوب در اساســنامه باشد بايد مجمع 
عمومى را دوباره برگزار کرد و بديهى است رعايت تشريفات قانونى برای برگزاری مجمع عمومى 
مجدد الزامى اســت. مضافا اين که نمى توان افراد غیرمنتخب را به لحاظ قانونى جايگزين افراد 
منتخب کرد چرا که اساسا اين کار به معنای تغییر تصمیمات مجمع عمومى و تعیین تکلیف برای 
رای دهندگانى است که از بین چندين کانديدا، افراد مورد نظر خود را انتخاب کرده اند و از طرفى 
اين امر به منزله دخالت يک نهاد دولتى در امور يک تشــکل غیردولتى اســت که قانون آن را 
مشــمول و جزو حقوق خصوصى تلقى کرده اســت.١١- صرف نظر از اينکه به لحاظ قانونى، » 
نظارت« اداره کار بر مجامع عمومى انجمن های صنفى جنبه شکلى دارد و هنوز هیچ مدرکى دال 
بر اين که اکثريت منتخبان، شــرايط مندرج در اساسنامه را ندارند، ارائه نشده و هیات مديره از 
طريق مراجع قانونى درحال راستى آزمايى اين ادعای اداره کار مذکور است، لازم است يادآور شود 
که اولا تطبیق شرايط کانديداها با شرايط مندرج در اساسنامه، مترتب بر قبل از برگزاری مجمع 
عمومى است و چنانچه فرد يا افرادی فاقد شرايط مندرج در ماده ٣١ اساسنامه باشند لازم است 
مراجع نظارتى قانونى پیش از برگزاری مجمع عمومى مقام برگزار کننده مجمع و کانديدای مورد 
نظر را از اين امر با دلايل و مستندات قانونى آگاه کنند و ثانیا حتى اگر پس از برگزاری انتخابات 
محرز شــود که هیچ يک ازمنتخبان، واجد شــرايط ذکر شده در اساســنامه نبوده اند، اين امر 
نمى تواند توجیهى برای جايگزين کردن افرادی باشــد که حائز اکثريت آرا نشــده اند و اين امر 
برخلاف نص صريح قوانین و مقررات است.١٢- متاسفانه پس از گذشت ٨ ماه از تاريخ برگزاری 
مجمع عمومى موسســان، اداره کل فوق الاشاره همچنان از پاسخگويى رسمى و شفاف در اين 
خصوص طفره مى رود و حاضر نیســت رســما اعلام کند که دقیقا کدام يک از منتخبان، واجد 
شرايط تصدی سمت در هیات مديره هستند و انتظار دارد خواسته های شفاهى مقامات وزارتخانه 
مذکور جهت اتخاذ تصمیم نهايى، ملاک عمل قرار گیرد!با عنايت به موارد پیش گفته بدين وسیله 
به اســتحضار همکاران محتــرم مطبوعاتى و به خصوص اعضای مجمع عمومى موسســان که 
منتخبان مجمع عمومى، مرهون و مديون آرای آنان هســتند، مى رســاند اعضای هیات مديره 
منتخب مجمع عمومى موسس تاکنون به تمام تکالیف قانونى و اداری خود عمل کرده و خود را 
حافظ آرای شما دانسته و مى داند و تسلیم فشارهای غیرقانونى و غیررسمى وزارت کار نخواهد 
شد. در اين مسیر و برخلاف ادعاها و شايعات منتشر شده، هیچ گونه اختلاف نظری بین اعضای 
اصلى و على البدل هیات مديره در خصوص ايستادگى بر موازين قانونى و اخلاقى وجود ندارد و 
امضاهــای اين نامه، مويد اين ادعاســت. رويکرد وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعى که به نظر 
مى رســد در دوره دولت جديد نیز ادامه يابد، حکايت از آن دارد که اين وزارتخانه حاضر به تن 
دادن بــه راهکارهای قانونى بــرای برون رفت از وضعیت موجود نیســت و همچنان بر مواضع 
غیرشفاف و غیررسمى خود مبنى بر عدم ثبت انجمن)مگر در صورت همکاری!! در روند چینش 
اعضاء هیأت مديره پس از انتخابات و تغییر صورتجلســه مجمــع عمومى( اصرار دارد. بنابراين 
پرواضح اســت که ثبت مصوبات مجمع عمومى موسســان انجمن صنفى روزنامه نگاران استان 
تهران امکان پذير نخواهد بود. همچنین اگرچه منتخبان انجمن، حق شکايت از اداره مذکور را 
برای خود محفوظ مى دانند، اما به دلیل حفظ احترام به رئیس دولت و جلوگیری از سوء استفاده 
های احتمالى، فعلا از طرح شکايت در مراجع قضايى صرف نظر مى کنند. برای همه روزنامه نگاران 
شريف و محترم مطبوعاتى و ساير رسانه ها آروزی موفقیت داريم و امیدواريم با انجام اين استعفا، 
بهانه ديگری برای دولتمردان برای جلوگیری از تشکیل خانه روزنامه نگاران تهران وجود نداشته 

باشد.
با درود و سپاس

منتخبان اصلى و على البدل هیات مديره )مجمع عمومى ٢ دی ماه ١٣٩٥( انجمن صنفى روزنامه 
نگاران استان تهران اول شهريور ماه١٣٩٦

بهروز گرانپايه، داوود محمدی، افشین امیرشاهى، مسعود هوشمندرضوی، اعظم ويسمه، مهرداد 
خدير، نسرين تخیری، مژگان جمشیدی، هادی حیدری، مهدی حسنى

*پیوســت ٢: اسامى ٥٣ نفر از موسسان)متقاضیان اولیه تشکیل( انجمن صنفى روزنامه نگاران 
اســتان تهران: مهدی افروزمنش، زهرا ابراهیمى، افشین امیرشاهى، مینو بديعى، فرهادبهارفر، 
ايمان پاک نهاد، امیر هادی تاج بخش، منوچهر توکلى، حمید جعفری، مهدی حسنى، اسماعیل 
حق پرســت، هادی خانیکى، مهرداد خدير، عاطفه خســروی، مهرداد خلیلى، على ذهابى، نیما 
راد، ســیامک رحمانى، شبنم رحمتى، على رستمى، جواد روح، نفیسه زارع کهن، سهیلا زمانى، 
معصومه ستوده، حمید سلیمانى، صبا شعردوست، شهريار شمس مستوفى، فرزام شیرزادی،امیر 
صدری، هوشنگ صدفى، ابوتراب فاضل، سروش فرهاديان، گیسو فغفوری، على اکبر قاضى زاده، 
حمید قزوينى، محمد قوچانى، کیوان کثیريان، على کدخدازاده، على رضا کريمى، عباس کوثری، 
بهروز گرانپايه، آزاده محمدحســین، داوود محمدی، بدرالســادات مفیدی، محمدرضا مقیسه، 
جوادمنتظری، پژمان موســوی، امیرعباس نخعى، محمد نوری، کسری نوری، مهدی وزيربانى، 

اعظم ويسمه و مسعود هوشمند رضوی.

فرمانده نیروی هوايى ارتش با صدور پیامى فرا رسیدن روز پدافند هوايى را به امیر سرتیپ صباحى فرد تبريک گفت.به گزارش خبرگزاری مهر، امیر حمید 
واحدی فرمانده نیروی هوايى ارتش با صدور پیامى فرا رســیدن روز پدافند هوايى را به امیر ســرتیپ صباحى فرد تبريک گفت.متن پیام بدين شرح است: 
سلام علیکم همرزم ارجمندم امیر سرتیپ علیرضا صباحى فر فرمانده محترم نیروی پدافند هوايى ارتش جمهوری اسلامى ايران با صلوات بر محمد و آل 
محمد )ص( چه بلند اختر است صبح که از مشرق چشم تیزبین مردان آسمان پای پدافند طلوع مى کند و چه روشن ضمیر است شب که سال هاست به اعتماد بیداری همرزمان شما در کوچه 
باغ آسمان ايران سربلند قدم مى زند و خود را به سرچشمه سحر مى رساند. در فرهنگ لغات رادمردی، غیرت، ستم ستیزی، جوانمردی، بذل جان و جوانى، واژگانى است که چشم در چشم و 
رو در روی آيینه نام بلند پدافند هوايى قد کشیده اند تا ايرانیانى که پهلوانان خويش را قرن هاست در شاهنامه خوانده اند، در لباس مقدس پدافند هوايى ارتش جمهوری اسلامى ايران به معاينه 
بنگرند و در سايه ســار اين ســرو تنومند، از چشمه سار زلال امنیت سیراب شوند.برای کارکنان نیروی هوايى ارتش که با برادران خود در پدافند هوايى سال های سال شانه به شانه و گره در گره، 
زره رويین تن اين سرزمین بوده اند و پس از اين نیز با پیوندی ناگسستنى از سینه ستبر و ستم ستیز ايران سرفراز دفاع خواهند کرد، سالروز تأسیس آن نیروی غیرتمند، سالروز تولد و تجديد 
عهد برادری مبارک و متبرک به خون ده ها سرو رشید شهید واصل خورشید است.از اين رو با نثار درود به ارواح مطهر شهیدان آبرومند نیروی پدافند هوايى ارتش، تبريک و تهنیت خود را به 
جنابعالى و همکاران شريفتان و خانواده های گرامى ايشان در جای جای جغرافیای جوانمردی، ايران عزيزمان تقديم نموده و از درگاه خداوند متعال، استواری گام های اراده شما بر زمین خدمت 

را مسئلت مى نمايم. فرمانده نیروی هوايى ارتش جمهوری اسلامى ايران سرتیپ خلبان حمید واحدی

رئیس  مجلس  شورای  اسلامى با تسلیت درگذشت محمدعلى بهمنى گفت که اين چهره ماندگار با آثار ارزشمند خويش در پیوند شعر امروز 
با مردم  و نسل جوان، نقشى تاثیرگذار ايفا کرد.به گزارش ايسنا متن پیام تسلیت محمدباقر قالیباف به شرح زير است:

»بسم  الله  الرحمن  الرحیم انا لله و انا الیه راجعون
فقدان شاعر پیشکسوت و غزل سرای نام آور معاصر استاد محمدعلى بهمنى موجب تاسف و تاثر گرديد.اين چهره ماندگار خوش ذوق و 
فرهیخته، نقش موثری در سیر تکوينى شعر و غزل معاصر و بهره مندی از مضامین و مفاهیم پرمعنا داشتند که با آثار ارزشمند خويش در 

پیوند شعر امروز با مردم  و نسل جوان، نقشى تاثیرگذار ايفا نمود و دستاوردهای ادبى شان در گنجینه معنوی و فرهنگى کشور به يادگار خواهد ماند. ضمن عرض تسلیت به مردم شريف و 
فرهنگ دوست ايران به ويژه مردم شهرستان های دزفول و بندرعباس، جامعه ادبى کشور، آشنايان و خانواده محترم، برای اين شاعر گرانقدر رحمت و مغفرت الهى و برای بازماندگان  صبر و اجر 
از درگاه خداوند متعال مسئلت مى کنم.« محمدعلى بهمنى متولد سال ١٣٢١ در دزفول بود و شامگاه نهم شهريور در پى عارضه مغزی در ٨٢ سالگى از دنیا رفت. »باغ لال«، »در بى وزنى«، 
»گاهى دلم برای خودم تنگ مى شود«، »اين خانه واژه های نسوزی دارد«، »شاعر شنیدنى است«، »چتر برای چه، خیال که خیس نمى شود« و »من زنده ام هنوز و غزل فکر مى کنم« از 

دفترهای شعر او هستند.

با صدور پیامى؛
قالیباف درگذشت محمدعلی بهمنی را تسلیت گفتامیر واحدی فرا رسیدن روز پدافند هوایی را تبریک گفت

پاسـخى به یک روایت ناصــادقانه
انجمن صنفى روزنامه نگاران ايران
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گزیده خبر آمادگیوزارتجهاددراشتراکگذاریامورکشاورزیبهتشکلهاواتحادیهها
وزیر جهادکشــاورزی آمادگی وزارت برای ســپردن برخی امور به 
تشکل های مردم نهاد کشاورزی را اعلام کرد و گفت: دولت به دنبال 
تصدی گری نیست و مسوولیت سیاست گذاری و نظارت را بر عهده 
دارد.به گزارش ایسنا، غلامرضا نوری در آخرین روز هفته دولت و در 
پایان نخستین سفر استانی خود به خراسان رضوی به مشهد رفت 
و در نشست با تشکل های کشاورزی گفت: کشاورزی از موضوعات 
مورد توجه مقام معظم رهبری اســت و ایشان در نشست با هیات 
دولــت، بر اهمیت امنیت غذایی، تولیــد محصول راهبردی گندم، 
آبزی پروری و اقتصاد دریا-محور، اســتفاده از سواحل و بهره برداری 
بهینــه از آب، لزوم توجه به روش های نویــن آبیاری برای افزایش 
راندمان آبیــاری تاکید کردند.وی افزود: این میزان توجه به امنیت 
غذایی، مایه دلگرمی و پشــتوانه ای اســت که بتوانیم کمک  سایر 
دســتگاه ها را در این امر خطیر، همراه کنیم.وزیر جهاد کشاورزی 
گفت: آنچه که می تواند به معنی واقعی کلمه امنیت غذایی را برای 
کشــور به ارمغان آورد انجام امور فنی، دانش بنیان کردن کشاورزی 
و توسعه عمودی با ورود بیش از پیش علم و فناوری به  کشاورزی 
اســت.وی افزود: برای رفع محدودیت های عوامل تولید، راهی جز 
بهره وری نیســت که با افزایش عملکرد، بهبود کیفیت دام، بهبود 
عملکرد محصولات در واحد سطح و ... میسر می شود.نوری با بیان 
این که سیاســت های جمعیتی، لزوم تدارک بیشــتر برای تامین 
کالاهای اساسی را به همراه دارد، گفت: تنش های ایجاد شده در دنیا 
برای تامین امنیت غذایی، باعث شد »خودکفایی« به ویژه در تولید 
کالاهای اساسی، محور فعالیت های وزارت جهادکشاورزی قرار گیرد.

وی افزود:  برای دستیابی به توسعه کشاورزی باید مزیت های نسبی 
را تقویــت کرده، تراز تجاری مان را مثبت کنیم و در حفاظت از آب 
و خاک ملاحظات لازم را داشــته باشم.وزیر جهاد کشاورزی با بیان 
این که مبنای ما کشاورز-محوری است نه کشاورزی محوری، اظهار 
داشت: تولید کننده برای ما مهم است چون با وجود اوست که تولید 
رقم می خورد.وزیر جهاد کشــاورزی با بیان این که امور کشاورزی 
باید به طور مشــترک با تشــکل ها و مردم انجام شود، گفت: ایجاد 
اعتماد محکم و قابل اتکا بین ما و بهره برداران، تشکل ها، ذی نفعان 
و ذی نقشان کشاورزی مورد تاکید است و بنا داریم صادقانه و دقیق 
با هم در این مســیر حرکت کنیم.وی درخصوص واگذاری امور به 
تشــکل های بخش کشاورزی گفت: ما آماده ایم صد درصد کار را به 

اشتراک بگذاریم و قول می دهیم مدافع تشکل ها باشیم. مناسبت ترین 
مسیر در واگذاری ها این است که هرگونه سود فعالیت ها، به تشکل ها 
و مردم برســد و آمادگی داریم در این مســیر با قدرت با تشکل ها 
همکاری کنیم.نوری خاطرنشان کرد: باید رانت ها حذف و فرصت ها 
به صورت یکســان در اختیار فعالان، تجار و بازرگانان قرار گیرد تا 
به اندازه توان و تلاش خود در مجموعه، پای کار باشــند.وزیر جهاد 
کشــاورزی به بحث اصلاح ساختار در وزارتخانه اشاره کرد و گفت: 

اصلاح ساختار متناسب با وظایف جدید و اقتضای زمان )IT و هوش 
مصنوعی( ضروری اســت و در این راســتا به تدقیق آمار به شدت 
نیاز داریم. باید یک بار برای همیشــه آمار بخش کشاورزی را دقیق 
کنیم که پایه ای برای برنامه ریزی ها در بخش باشــد.وی حوزه امور 
دام را بخش مهم اقتصاد کشاورزی دانست و گفت: در این راستا بنا 
داریم در بحث صدور مجوزها، اصلاحاتی به نفع تولید و مردم انجام 
دهیم.به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت جهاد کشاورزی، نوری بر 

پیگیری مباحثی همچون خط اعتباری مکانیزاسیون، تامین سرمایه 
برای تولید انرژی های نو )خورشــیدی، بادی، بایو گاز در واحدهای 
دامداری(، توجه جدی به معیشت کارکنان وزارت جهاد کشاورزی 
و اصلاح نابرابری ها، پیش بینــی محل و مبلغ اعتبار برای پرداخت 
پول گندمکاران در بودجه سال جدید، اصلاح در صدور مجوز برای 

دامداری های سنتی و ... تاکید کرد.

معاون توسعه و نوآوری بیمه مرکزی گفت: یکی از اولویت های بیمه 
مرکزی تمرکز زدایی از شــرکت های فناور بیمه در جهت کاهش 
ریسک صنعت بیمه است و بیمه مرکزی برای افزایش شفافیت داده 

در تلاش است تا برای فرایند خسارات بیمه ای شناسه صادر شود.
علی بنیادی نائینی – معاون توســعه و نوآوری بیمه مرکزی -  در 
گفت وگو با ایسنا، با اشاره به جایگاه و اهمیت برخورداری از سیستم 
هــای جامع بیمه گری در صنعت بیمه گفــت: ما در هر نظام مالی 
مثل بانک و بیمه، نیازمند یک سیســتم جامع و یا Core هســتیم 
تا عملیات معاملات و داده ها در آن قالب پردازش شــده و شــکل 
بگیــرد. با این حال صنعت بیمه با نظام بانک داری متفاوت اســت. 
در بیمه مرکزی، ســامانه جامع بیمه گری یا Core Insurance وجود 
ندارد و این سامانه های جامع بیمه گری در بخش خصوصی مستقر 
هستند.۸۰ درصد سیستم های بیمه گری در شرکت های فناور قرار 
داردوی افزود: در حال حاضر چند شــرکت فنــاور وجود دارند که 
ایــن کار را انجام می دهند و نزدیک به ۸۰ درصد از شــرکت های 
بیمه ای، سیســتم جامع بیمه گری خود را از آن شرکت های فناور 
دریافت می کنند. این شــرکت ها، جز شرکت های فناور هستند که 
وظیفه آنها توسعه زیرساخت های حوزه بیمه در کشور است.معاون 
توسعه و نوآوری بیمه مرکزی خاطر نشان کرد: با این حال برخی از 
شرکت های بیمه ای نیز خود دارای Core یا سیستم جامع بیمه گری 
هستند و از آنجایی که Core در شرکت های فناور بیمه ای متمرکز 
است، این مســئله می تواند حامل یک ریسک بزرگ برای صنعتی 
باشــد که خود باید مدیریت ریسک را متقبل شود. برای مثال یکی 
از چالش ها این است که اگر یک اتفاق در حوزه هک داده ها در یک 
 Core شــرکت فناور بیمه ای رخ دهد چه می شود؟ و از آنجایی که
نوشتن در بیمه سخت و زمان بر است، شرکت های محدودی تمایل 
به این کار را از خود نشــان می دهند. ریسک برون سپاری سیستم 

جامع به شــرکت های فناوربنیادی نائینــی در رابطه با برنامه بیمه 
مرکزی در جهــت تمرکز زدایی در بخش فناوری در صنعت بیمه، 
تصریح کرد: آنچه روشــن است، براین موضوع دلالت دارد که برای 
کاهش ریسک هایی که به آن اشاره شد، باید تعداد شرکت هایی که 
دارای ســامانه جامع بیمه گری یا Core بیمه ای هستند را افزایش 
دهیم. Core نوشتن در بیمه هم نیازمند هزینه بالا است و هم زمان 

بر اســت. بنابراین، اقبال کمی نسبت به این موضوع وجود دارد و از 
آنجایی که شرکت بیمه ای معتقد است که نمی تواند در این زمینه با 
یک شرکت فناور بزرگ رقابت کند، تمایل دارد، سیستم جامع خود 
را به یک شرکت فناور، برون سپاری کند.وی ادامه داد: علی رغم اینکه 
شرکت های بیمه ای در حوزه بخش خصوصی قرار دارند، اما موظف 
هستند که چارچوب ها و اســتانداردهای که از سوی بیمه مرکزی 

تعریف می شــود را رعایت کنند و از آنجایی که یکی از اولویت های 
بیمه مرکزی تمرکز زدایی در جهت کاهش ریسک های موجود در 
صنعت بیمه است. بنابراین، باید ریسک های مورد نظر مدیریت شود 
و سیستم های بیمه گری را از حالت متمرکز و در دست یک شرکت 
فناور بیمه ای خارج کرده و در ســبد شــرکت های بیمه ای تقسیم 
 Core شود؛ به عبارتی، اگر تعداد محدودی سامانه جامع بیمه گری یا
Insurance وجود داشته باشد، این خود حامل یک ریسک بزرگ در 
صنعت بیمه اســت. براین اساس باید تعداد شرکت هایی که سامانه 
جامع بیمه گری داشــته را افزایش دهیم.شفاف سازی داده و صدور 
شناسه یکتا برای بیمه نامه ها معاون توسعه و نوآوری بیمه مرکزی 
اظهار کرد: باید یادآور شد که صنایع خدماتی مثل بیمه داده محور 
هســتند و نکته ای که وجود دارد، این اســت که در مرحله صدور 
بیمه نامه، یک مسیر از سوی شرکت های بیمه ای طی می شود و در 
سیستم سنهاب بیمه مرکزی می توانند کد یا شناسه یکتا دریافت 
کنند، در این سیستم )سنهاب( صحت سنجی صورت می گیرد و در 
نهایت بیمه نامه صادر می شود. به زودی شناسه برای خسارات صادر 
می شــود بنیادی نائینی در پایان افزود: در این مرحله چالشی که 
وجود دارد این است که در فرایند پرداخت خسارات، روند پرداخت 
تــا حدودی با تاخیر صورت می گیرد. امروز در حال کار بر روی این 
موضوع هســتیم که بتوانیم کد و شناسه یکتا را در بخش خسارات 
داشته باشیم؛ یعنی همانطور که در مرحله صدور بیمه نامه شناسه 
صادر می شــود، در فرایند پرداخت خسارت نیز، کد و شناسه صادر 
شود تا مشخص شود برای مثال یک خودرو چه زمانی تصادف کرده، 
چه زمانی ارزیابی خســارات آن انجام شــده و در نهایت چه زمانی 
پرداخت خســارات صورت گرفته است تا در نهایت بتوانیم موضوع 

پرداخت خسارات به بیمه شدگان را مدیریت و ارزیابی کنیم.

نیروگاه خورشیدی ۱۶۰ کیلوواتی شــرکت آب منطقه ای مازندران به عنوان بزرگترین 
نیروگاه خورشــیدی شــمال کشــور به بهره برداری رســید.به گزارش ایســنا، مراسم 
بهره برداری از بزرگترین نیروگاه خورشــیدی شــمال کشــور در ششمین روز از هفته 
دولت با حضور اســتاندار مازندران و تعدادی از مدیران ارشد دستگاه های اجرایی این 
اســتان برگزار شــد و این نیروگاه به طور رسمی وارد مدار شد.این نیروگاه خورشیدی 
که طی یک سال گذشته و در چهار ماه با نصب ۷۰۲ متر مربع پنل خورشیدی توسط 
شــرکت آب منطقه ای مازندران ساخته شد، توان تولید ســالانه ۲۵۰ مگاوات برق را 
دارد.مدیرعامل شــرکت آب منطقه ای مازندران در مراســم بهره برداری از این نیروگاه 
اظهار کرد: با ســاخت این نیروگاه خورشــیدی علاوه بر کاهش هزینه های مصرف برق 
در ایــن اداره، احتمــال قطعی برق این شــرکت کاهش یافته و بخشــی از بار مصرف 
برق ســاختمان مرکزی آب منطقه ای مازندران از شــبکه برق استان برداشته می شود.

حیدر داوودیان با بیان این که این اقدام بر اســاس تکلیف قانونی در دستور کار شرکت 
قرار گرفت، افزود: مصرف ســالانه برق مجتمع اداری شــرکت آب منطقه ای مازندران 
بر اســاس گزارش شــرکت توزیع برق مازندران حدود ۳۰۰ مگاوات ســاعت است که 
بــا راه اندازی ایــن نیروگاه حدود ۲۵۰ مگاوات از این نیاز با انرژی خورشــیدی تأمین 

می شود.
وی بــا بیان این که بــرای بهره برداری از این نیروگاه ۹۰ میلیــارد ریال اعتبار از محل 

اعتبارات طرح مدیریت ســبز صرف شد، خاطرنشان کرد: این طرح در راستای اجرای 
الگوی مدیریت ســبز ســازمان های دولتی ایران با هدف بهره گیــری از ظرفیت منابع 
انرژی تجدیدپذیر برای تولید برق اجرا شــده است. با بهره برداری از این نیروگاه سالانه 
از تولید و انتشــار بیش از ۱۰۰ تن گاز CO۲ جلوگیری می شــود.مدیرعامل شــرکت 
آب منطقــه ای مازندران تصریح کرد: در هفته های گذشــته آزمایش تجهیزات و توان 
تولید برق این نیروگاه با موفقیت پشت ســر گذاشــته شــد و اکنون بزرگترین نیروگاه 
خورشــیدی شمال کشــور همزمان با هفته دولت به صورت رسمی وارد مدار می شود.

داوودیان خاطرنشــان کرد: تولید برق از منابع انــرژی تجدیدپذیر یکی از اولویت ها و 
دغدغه های این شــرکت است که علاوه بر ســاخت نیروگاه خورشیدی، با شناسایی و 
واگذاری نقاط مســتعد برای ساخت نیروگاه آبی دنبال می شــود.به گفته وی پارسال 
برای ســاخت هفت نیروگاه برق آبی با ظرفیت مجمــوع ۳۳.۲۵ مگاوات و تولید انرژی 
سالانه ۱۳۹.۷۲ گیگاوات ساعت سرمایه گذار جذب شد و مطالعات و مقدمات واگذاری 
۱۳ نقطه مناســب برای ایجاد نیروگاه برق آبی در مازندران هم انجام و فراخوان جذب 
سرمایه گذار برای این ۱۳ نیروگاه نیز منتشر شده است.مدیرعامل شرکت آب منطقه ای 
مازندران گفت: در مازندران ۱۰۰ نقطه دارای پتانســیل ســاخت نیــروگاه برق آبی با 
ظرفیت مجموع ۴۰۰.۲۸ مگاوات شناســایی شــده که به مرور با جذب سرمایه گذاران 

بخش خصوصی یا خرید تضمینی دولت اجرایی می شود.

توضیحات وزیر اقتصاد درباره 
پیشنهادش برای وام ازدواج غیر نقدی

درخواســت همتــی از مدیران 
بانکی بــرای ارائــه طرحی که 
در آن وام ازدواج بــه صــورت 
غیرنقدی اعطا شــود،  با واکنش 
های زیادی روبه رو شــد، وزیر 
اقتصــاد دولــت چهاردهــم در 
گفت:  درخواســت  این  توضیح 
ایــن طــرح، درصــورت امکان 
اجرایی شدن، می تواند به صورت 
اختیاری بــرای زوج های جوانی 
که تعجیل داشــته و منتظر وام 
ازدواج برای تامین لوازم خانگی 
موردنیاز تشکیل خانواده هستند، 

راه گشا باشد. بازهم تاکید می کنم بانک ها موظف به تسریع در تکلیف قانونی پرداخت 
وام ازدواج هستند و در شرایط و مقررات پرداخت وام ازدواج هیچ تغییری ایجاد نشده 
است.به گزارش ایسنا، اظهارات وزیر اقتصاد درباره وام ازدواج و تغییر شیوه پرداخت 
آن با واکنش های زیادی روبه رو شــد.  همتی در جمع مدیران بانکی خواستار ارائه 
طرحی از سوی معاونت بیمه و بانک وزارت امور اقتصادی و دارایی و شورای هماهنگی 
بانک ها با هماهنگی با بانک مرکزی در این زمینه شــد که در صورت ممکن بخشی 
از وام ازدواج به صورت غیر نقدی و در قالب خرید اقســاطی لوازم خانگی مورد نیاز 
زوج های جوان به متقاضیان پرداخت شــود.این واکنش ها باعث توضیحات بیشــتر  
عبدالناصر همتی وزیر اقتصاد در این زمینه شــد، وی در یادداشتی تلگرامی نوشت:  
دیروز در دیدار مدیــران بانک ها بر ضرورت اولویت دادن پرداخت وام ازدواج جوانان 
تاکیــد کردم. البته با توجه به صف ۳۰۰ هزار نفــری وام ازدواج و محدودیت منابع 
بانک های کشــور پیشــنهاد دادم در مورد طرح امکان تامین لوازم خانگی مورد نیاز 
زوج های جوان هم، در کنار پرداخت وام نقدی، بررسی لازم بشود که کمک خوبی هم 
به رونق تولید می کند.وی افزود: وام ازدواج امسال بدون توجه به میزان افزایش منابع 
قرض الحسنه بانک ها با دوبرابر شدن به ۳۰۰میلیون افزایش یافته و بانک ها به دلیل 
ســایر تعهدات به کندی و با تاخیر نسبت به پرداخت وام ازدواج پرداخت می کنند و 
مورد اعتراض نمایندگان محترم مجلس هم بود.وزیر اقتصاد بیان داشت: لذا این طرح، 
درصورت امکان اجرایی شدن، می تواند به صورت اختیاری برای زوج های جوانی که 
تعجیل داشته و منتظر وام ازدواج برای تامین لوازم خانگی موردنیاز تشکیل خانواده 
هســتند، راه گشا باشــد. همتی اذعان کرد:  بازهم تاکید می کنم بانک ها موظف به 
تسریع در تکلیف قانونی پرداخت وام ازدواج هستند و در شرایط و مقررات پرداخت 

وام ازدواج هیچ تغییری ایجاد نشده است.

معاون وزیر صمت در گفتگو با ایسنا پاسخ داد

ماجرای موافقت بانک مرکزی با 
واردات همه  خودروها با ارز سپرده 

خود چیست؟

در پی بحث های مطروحه پیرامون تصمیم موافقت بانک مرکزی با واردات همه  خودروها 
با ارز ســپرده خود، رئیس سازمان توسعه تجارت تشریح کرد که این مجوز بانک مرکزی 
در وهله  نخست برای مناطق آزاد است و سپس برای سایر هم مجوز خواهد داد اما در کل 
ترجیح با واردات خودروهای برقی و هیبریدی است، با این حال برای سایر خودروها و کالا 
هم بانک مرکزی مشکلی ندارد اما شرایط احراز، کمی شرایط سختی دارد و اینگونه نیست 
که همه بتوانند واردات داشته باشند.به گزارش ایسنا، سه شنبه هفته گذشته بود که بانک 
مرکزی موافقت خود با تخصیص ارز برای واردات خودروهای برقی را با ارسال نامه ای به 

رئیس سازمان توسعه تجارت اعلام کرد.
بانــک مرکزی، ضمن اعلام موافقت خود با تامین ارز خودروهای برقی از محل ســپرده 
خود، بهره مندی واردکنندگان از محل تامین ارز »سپرده خود« را در ثبت سفارش  ثبت 
آماری موافق بخش اول مقررات ارزی در مقررات بانک عامل را بلامانع دانســت.  در پی 
این موضوع اما خبر دیگری توسط برخی رسانه ها و سایت ها در حال دست به دست شدن 
اســت که »بانک  مرکزی مجوز واردات خودرو با ارز سپرده  خود را از خودروهای برقی به 
تمامی خودروها تعمیم داده و مجوز آن را صادر کرده است« در حال حاضر این امر برای 

واردات از مناطق آزاد صادر شده است؛ اما ترجیح با خودروهای برقی و هیبریدی است
در رابطه با صحت و سقم این موضوع، مهدی ضیغمی- رئیس سازمان توسعه  تجارت- در 
گفت وگو با ایســنا تشریح کرد: حقیقت امر در مورد این خبر این است که بانک مرکزی 
ابتداً برای واردات مناطق آزاد مجوز داده  است که واردات خودروها با ارز سپرده خود انجام 
شود اما پس از آن، برای سایر خودروها و حتی سایر کالا مجوز چنین مجوزی خواهد داد 
و مشــکلی از این بابت نخواهد داشت.وی تصریح کرد: اما نکته مهم این است که شرایط 
احراز، یک مقداری سخت است. البته خوشبختانه کار آغاز شده و توانسته ایم تاکنون عدد 
خوبی از این محل، اقدامات لازم را انجام دهیم. ضمن اینکه تاکید می شــود که ترجیح 
بر واردات خودروهای برقی و هیبریدی اســت.گفتی اســت، ''ارز سپرده ی خود'' در 
حقیقت به معنای ارزی است که در خارج از کشور وجود دارد و منشأ آن داخلی نیست. 
این ارز از محل صادرات نیست و ارزی نیست که در خارج از کشور مانده باشد. ضمن اینکه  
این ارز می تواند مربوط به یک شخص خارجی یا سرمایه گذاری خارجی که می خواهد آن 
را در کشور مصرف کند باشد؛ فلذا در صورتی که این موارد را بانک عامل تشخیص دهد، 

امکان واردات خودرو با آن ارز وجود دارد.

طبق آمار وزارت صنعت، معدن و تجارت تولید اتوبوس طی پنج ماهه نخســت امســال 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته، رشد ۲۲ درصدی را ثبت کرده است.به گزارش ایسنا، 
طبق آماری که وزارت صنعت، معدن و تجارت منتشر کرده، میزان تولید اتوبوس در پنج 
ماهه نخست امسال نسبت به سال مشابه سال رشد گذشته رشد درصدی داشته است.به 
گفته مرداد خسروی- مدیرکل دفتر صنایع خودرو وزارت صمت- با توجه به افزایش تولید 
اتوبوس، رشــد ۱۴۰ درصدی در مرداد ماه امســال نسبت به ماه مشابه سال ۱۴۰۲ رقم 
خورده است.وی تصریح می کند که با توجه به اهمیت ناوگان حمل ونقل عمومی و اهمیت 
آسایش شهروندان، وزارت صنعت، معدن و تجارت در تلاش است تا تمام توان خود جهت 

افزایش تولید اتوبوس را بکار گیرد.

مدیرعامل توانیر گفت: میزان نیاز مصرف برق در روز گذشته ۷۷هزارو ۵۰۰ مگاوات در ساعت 
اوج مصرف بوده است و در مقایسه با مدت مشابه سال قبل حدود ۱۰هزار مگاوات معادل ۱۵ 
درصد افزایش را نشان می دهد لذا مشترکانی که تا ۲.۵ و ۴ برابر الگو مصرف میکنند در اولویت 
قطع برق هستند.مصطفی رجبی مشهدی در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه وضعیت مصرف 
برق مجدد روند صعودی پیدا کرده است، اظهار کرد: علی رغم اینکه انتظار کاهش دما و نزولی 
شدن مصرف برق را داشتیم اما اکنون میزان مصرف افزایش یافته و به مرز ۷۷۰۰۰ مگاوات و 
بیشتر از آن نیز رسیده است.وی با بیان اینکه در شرایط فعلی نیازمند مدیریت مصرف از سوی 
همه مشــترکان هستیم، گفت: کافی اســت هر مشترک تنها ۱۵ درصد میزان مصرف خود را 
کاهش دهد تا گذر از پیک امسال نیز بدون مشکل رقم بخورد. وی با اشاره به طرح های تشویقی 
صنعت برق برای مدیریت مصرف، گفت: دومین دوره قرعه کشی با انرژی نیز برگزار شد و ۱۳۵ 

خودرو اتوماتیک و جوایز دیگر به مشترکان خوش مصرف اهدا شد.

رشد ۲۲ درصدی تولید اتوبوس در 
کشور 

مصرف برق دوباره صعودی شد

از محل اعتبارات طرح مدیریت سبز سازمان های دولتی؛

بزرگترین نیروگاه خورشیدی شمال کشور به بهره برداری رسید

معاون توسعه و نوآوری بیمه مرکزی خبر داد:

صدورشناسهدرفرایندپرداختخساراتبیمهای
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تهران- ایرنا- تحقیقات جدید منتشرشده در نشریه »پیشرفت های علم« 
تصویر خوش بینانه ای برای سیاره زمین ترسیم کرده است؛ مدل سازی 
اکولوژیک حاکی از این اســت کــه گیاهان می توانند قــادر به جذب 
مقادیر بیشتری از دی اکسیدکربن حاصل از فعالیت های انسانی نسبت 
به تصورات قبلی باشــند.به گزارش گروه علم و آموزش ایرنا از »فیز«، 
اما با وجود این یافته  جالب توجه، دانشــمندان مسئول این تحقیقات 
در عین حال تاکید می کنند که این مســاله به هیچ وجه نباید به این 
معنی تلقی شود که دولت های جهان می توانند پای خود را از روی ترمز 
تعهدات برای کاهش هر چه سریعتر انتشار گازهای کربنی بردارند. صرفا 
کاشت درختان بیشتر و محافظت از گیاهان موجود یک راه حل جادویی 
نیست اما این تحقیقات بر مزایای متعدد حفظ گیاهان تاکید می کند.
دکتر یورگن کنائر مسئول این تیم تحقیقاتی در موسسه محیط زیست 
»هاکســبری« در دانشگاه سیدنی غربی می گوید: گیاهان مقادیر قابل 
ملاحظه ای از دی اکسید کربن را هر سال جذب می کنند و از این طریق 
تاثیرات مضر تغییرات آب و هوایی را کاهش می دهند اما اینکه گیاهان 
در آینده تا چه حد می توانند به جذب دی اکســید کربن ادامه دهند، 
مورد تردید بوده است. افزایش میزان فتوسنتز در جهان در طول 200 
سال گذشته ذخیره سازی کربن در زیر زمین با فناوری ایمن فتوسنتز 
گیاهان سریع تر می شود گامی بسوی نجات زمین؛ راه اندازی بزرگترین 
دستگاه جذب کربن هوا در ایسلند افزایش گرما در جنگل های استوایی 
به مرگ درختان می انجامد به گفته کنائر، ما مشــخص کردیم که یک 
مدل آب و هوایی مســتقر و مورد اســتفاده برای پیش بینی های آب و 
هوایی جهانی مانند IPCC، با درنظرگرفتن فرآیندهای فیزیولوژیک مهم 
مانند فتوسنتز گیاهان، جذب قوی تر و مداوم کربن را تا پایان قرن 2۱ 
پیش بینی می کند. فتوسنتز کلمه علمی برای فرآیندی است که طی آن 
گیاهان دی اکسیدکربن را به قندهای مورد نیاز برای رشد و متابولیسم 
تبدیل می کنند.با این حال این تاثیر مفید ممکن اســت برای همیشه 
دوام نداشته باشد و مشخص نیست که گیاهان چگونه به تغییرات دمایی 
آینده واکنش نشــان خواهند داد. دانشمندان بر این گمان بوده اند که 
تغییرات آب و هوایی شــدید مانند خشکســالی های شدیدتر و گرمای 
شدید می تواند بطور مثال ظرفیت جذب دی اکسیدکربن در اکوسیستم 
هــای زمینی را تضعیف کند. اما دانشــمندان در این تحقیق جدید با 
مطالعه مدل ســازی مشخص کردند که ظرفیت جذب دی اکسیدکربن 
گیاهان در جهان بیشتر خواهد شد.»سیلویا کالدارو« استادیار دانشکده 
علوم طبیعی »ترینیتی« که در این مطالعه مشــارکت داشــته است، 
نیز می گوید: با توجه به نقش اکثریت مدل های بیوســفر زمینی مورد 
اســتفاده برای ارزیابی جذب کربن جهانی ممکن است که ما تاثیرات 
تغییرات آب و هوایی بر گیاهان و همچنین مقاومت گیاهان در برابر این 
تغییرات را کمتر از حد واقعی آن ارزیابی کرده باشیم. وی افزود: ما اغلب 
فکر می کنیم که مدل های آب و هوایی بیشتر مربوط به فیزیک است اما 
زیست شناسی هم نقش بزرگی ایفا می کند و این چیزی است که باید 
آن را در نظر بگیریم. یافته های ما نشان می دهد که رویکردها و راه حل 
های مبتنی بر طبیعت مانند افزایش جنگل ها می توانند تاثیر بیشتری 

در کاهش تغییرات آب و هوایی داشته باشند.

آیا واقعا گیاهان می توانند به 
نجات زمین کمک کنند؟

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

رهایی!

بررسی سیتروئن 2CV ژیان کلاسیک؛ ورق زدن خاطرات…

ســیتروئن 2CV یا پدر همان ژیان مشــهور ما جزو نمادین ترین خودروهای تاریخ اســت. این خودروی فرانســوی به خاطر 
ویژگی های خاص خود در سراســر دنیا کاملًا شــناخته شــد و هنوز هم با دیدن آن یاد خاطرات خوش گذشــته می افتیم. 
می خواهیم نگاهی دوباره به این خودرو داشــته باشــیم پس با ما همراه باشید. با بحرانی که در بحث انرژی و سوخت رخ داد 
سیتروئن فرصت مناسبی پیدا کرد تا بتواند محصول کم مصرف و ارزان قیمت خود را برای اولین بار راهی کشور بریتانیا کند. 
2CV در طول ۳0 ســال به ندرت تغییر کرد اما علیرغم ظاهر غیرعادی خود که ارتفاع بیشــتری نسبت به عرض خود داشت 
بازهم توانست فاصله بین محوری مناسبی را ارائه کند. در واقع فاصله بین محوری سیتروئن 2CV تقریباً مشابه فورد اسکورت 

امروزی است!

توضیح مسی درباره لحظات وحشتناک ماراکانا
لیونل مسی درباره دلیل ترک زمین در دیدار برابر تیم ملی فوتبال برزیل سخن به میان آورد.به گزارش ایسنا و به نقل از اسپورت، 
تیم ملی فوتبال آرژانتین در یکی از حساس ترین بازی های انتخابی جام جهانی در آمریکای جنوبی به مصاف برزیل رفت.آرژانتین 
قهرمان جام جهانی 2022 قطر در این بازی خارج از خانه توانست با یک گل به پیروزی دست پیدا کند تا سه امتیاز ارزشمند را 
کسب کند و به صدرنشینی خود در جدول رده بندی ادامه دهد.تک گل آلبی سلسته را در این بازی اوتامندی در دقیقه ۶۳ به 
ثمر رساند. این بازی یک اخراجی هم داشت و جوئلینتون در دقیقه۸2 با کارت قرمز داور مواجه شد تا برزیل میزبان دقایق پایانی 
را ۱0 نفره بازی کند.در ابتدای این بازی بازیکنان تیم ملی فوتبال آرژانتین به خاطر شلوغی و آشوب در ورزشگاه حاضر به بازی 
کردن نشــدند و زمین را ترک کردند که البته بعد از چند دقیقه دوباره وارد زمین شــدند و بازی برگزار شد.مسی درباره لحظات 
ســخت ماراکانا و ترک زمین گفت: ما به فکر خانواده و هواداران بودیم. شــرایط بازی مهیا نبود و به همین خاطر زمین را ترک 

کردیم. بعد از آن که شرایط مهیا بود به زمین برگشتیم و خوشبختانه به پیروزی رسیدیم.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب خاطرات یک ابله سیاسی
کتاب خاطرات یک ابله سیاسی روایتگر زندگی مردمی 
اســت که در فجایعی که کشورشان باعث و بانی اصلی 
آن بوده  نقشی نداشتند اما آتشی که دولتمردانشان راه 
انداختند به ناگزیر دامن آن ها را نیز گرفته و آن ها هم در 
این آتش می سوزند. یاسمینا تشانویچ، در خلال جنگ 
کــوزوو و زیر حملات هوایی ناتو، با نوشــتن خاطرات 
روزانه اش روایتی دســت اول از زندگــی در منطقه ی 
جنگی ارائه می دهد. این خاطرات نشان می دهد گرفتار 
شــدن در کشوری که به سبب سیاست های حکومتش 
منزوی شــده است و  شــهروندانش باید تاوان جنایات 
دولتمردانشان را بپردازند چه حسی دارد. کتاب خاطرات 
یک ابله سیاسی برگزیده ی انجمن جهانی قلم در سال 
2000 است. یاســمینا تشانویچ نویســنده، ویراستار، 
سردبیر، ناشر، معلم و فیلمســاز است. نوشته هایش به 
زبان انگلیســی در گرانتا و گاردین )بریتانیا( منتشر شده اند. او از گردآورندگان کتاب چمدان: صدای 
پناهجویان بوسنی و کرواسی است. آثار بسیاری از نویسندگان را به زبان صربی ترجمه کرده است، از 
جمله پیر پائولو پازولینی، الزا مورانته، ایتالو کالوینو، هانا آرنت، جوزف برودســکی، آلدو بوسی و کارن 
بلیسکن. یلسمینا از بنیانگذاران ۹۴ است، اولین انتشارات فمینیستی در صربستان. فیلمی که براساس 
خاطرات یک ابله سیاســی ساخت در پنجاه و ششمین جشنواره ی فیلم ونیز و بسیاری جشنواره های 
دیگر بــه نمایش درآمد. میلوشــویچ رییس جمهور جمهوری فدرال سوسیالیســتی یوگســلاوی با 
سیاست های نادرستش از این سرزمین کشوری منزوی ساخته بود. میلوشویچ که از او با لقب پدربزرگ 
یاد می کردند، با تحریک صرب ها آن ها را به حمله به سوی سایر قومیت ها ترغیب کرد و آتش جنگ 
داخلی را برافروخت. ناتو که تحمل آتشی چنین را نزدیک مرزهایش نداشت با عنوان »متوقف کردن 
نقض حقوق بشر در کوزوو« به این کشور )که آن زمان در دل یوگسلاوی بود( حمله هوایی انجام داد 

و بر اثر این نابسامانی 20 هزار نیروی کروات، ۱00 هزار بوسنیایی و ۱0 هزار کوزویی کشته شدند.

اسپایک لی
 If God :سال های فعالیت: ۱۹۷۷ تاکنون فیلم های قابل توجه
 ،)Pass Over( چشم پوشــی ،Is Willing and da Creek Rise

بلکککنزمن )BlacKkKlansman(سهام اسپایک لی در سه دهه 
 Do The Right( »پس از ســاخت فیلم »کار درســت را بکن
Thing(، بــدون توجه به موفقیت یا شکســت آن، به دفعات 

بی شماری افت وخیز داشته است. تنها در پنج سال گذشته، 
او با  فیلم »شــای رک« )Chi-Raq( 20۱5، که یک کمدی 
پر ســتاره ی شکست خورده بود و ســپس با »بلکککنزمن«  
 )Inside Man( »20۱۸ بهتر از همیشــه بازگشــت. »نفوذی
موفق ترین فیلم تجاری اســپایک لی از سال 200۶ در بین 
 )25th Hour( »مردم و بهترین فیلم او »ساعت بیست و پنجم
در 2002 اســت. بلکککنزمن همچنین به او اسکار بهترین 
فیلم نامه ی اقتباسی و نامزدهای بهترین فیلم و بهترین کارگردانی را داد و از جان دیوید واشنگتن، پسر همکار 
قدیمی لی، دنزل واشنگتن، یک ستاره ی سینما ساخت. فقط در یک دهه ی گذشته، اسپایک لی ظرف خود 
را با مجموعه ای متنوع از پروژه ها از جمله بازسازی فیلم اکشن کلاسیک »رفیق قدیمی« کره جنوبی در سال 
20۱۳، اولین فیلم ترسناک او »خون شیرین مسیح« )Da Sweet Blood of Jesus( 20۱۴، مستندهایی در مورد 
مایکل جکســون، پر نگه داشته است. اســپایک لی با نام اصلی شلتون جکسون لی، در 20 مارس ۱۹5۷ در 
آتلانتا، جورجیا به دنیا آمد. پدر او نوازنده و آهنگســاز جاز و مادرش معلم هنر و ادبیات سیاه پوستان بود. در 
سنین جوانی، خانواده او به بروکلین نیویورک نقل مکان کردند. »اسپایک« نامی است که در دوران کودکی، 
مــادرش او را بــا این نام صدا می زد. او در بروکلین به دبیرســتان »جان دیویی« رفــت. پس از آن در کالج 
»مور هاوس« به تحصیل پرداخت و مبانی رشــته فیلم ســازی را در آنجا یاد گرفت. اسپایک لی پس از پایان 

تحصیلاتش در »مورهاوس«، به دانشگاه هنرهای زیبا رفت و در رشته فیلم سازی مشغول به تحصیل شد.

فرهنگ

میکروموتورهــا پســاب  را تصفیه و انرژی ســبز تولید 
می کنندتهــران- ایرنــا- محققان موسســه تحقیقات 
شیمیایی کاتالونیا اسپانیا دستگاه های خودکار کوچکی 
با نام »میکروموتور« ســاخته اند که قادر به پاکســازی 
پســاب و در کنــار آن تولید آمونیاک قابــل تبدیل به 
هیــدروژن به عنوان یــک منبع پاک انرژی هســتند.

به گــزارش گروه علم و آموزش ایرنا از »اینترســتینگ 
انجینیرینگ«، دســتگاه های کوچــک و خودمحرکی 
موســوم به »میکروموتورها« قابل طراحی برای حرکت 
در میان فاضــلاب و هدف قرار دادن آلاینده های خاص 
هســتند. این دســتگاه ها این توانایی منحصر به فرد را 
دارند که مواد یا پوشــش های کارکردی را حمل کنند و 
قادر به جذب یا واکنش با آلاینده ها هستند که با این کار به حذف آنها از آب کمک می کنند. 
حال این ســوال مطرح است که آیا می توان این دستگاه ها را بهینه سازی کرد تا انرژی هم 
تولید کنند؟پاکسازی آب و تولید آمونیاک محققان در موسسه تحقیقات شیمیایی »کاتالونیا« 
)ICIQ( در اسپانیا میکروموتورهای خودکاریساخته اند که بطور موثر حرکت کرده و پساب ها 
را پاکسازی می کنند. این دستگاه ها در کنار این کار آمونیاک نیز تولید می کنند که می تواند 
به عنوان یک منبع انرژی تجدیدپذیر مورد استفاده قرار گیرد. این موتورها اکنون با استفاده 
از یک تکنیک هوش مصنوعی ابداع شــده در دانشگاه »گوتنبرگ« بهینه سازی شده اند و به 
ماشین های پاکسازی کننده و تولید انرژی ابرکارآمدی تبدیل شده اند. این دستگاه ها از یک 
لوله )تیوب( ســیلیکون و دی اکسید منگنز با یک مکانیزم رهاسازی حباب تشکیل شده اند 
که با واکنش های شــیمیایی کار می کند. این لوله با کمک حباب ها که به عنوان موتور عمل 
می کنند، در آب حرکت می کند. جزء شیمیایی دستگاه نیز لاکاز )laccase( است که به عنوان 
پوششــی روی میکروموتورها قــرار می گیرد و اوره موجود در پســاب  را به آمونیاک تبدیل 
می کند. این آمونیاک ســپس قابل تبدیل به هیدروژن است که یک منبع پاک و سبز انرژی 

به شمار می رود.

میکروموتورها پساب  را تصفیه و انرژی 
سبز تولید می کنند
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استفن کری به درآمدی بیش از ۵۰۰ میلیون دلار در رقابت های لیگ NBA رسید و رکوردشکنی کرد.به گزارش ایسنا، استفن کری اسطوره و فوق ستاره تیم 
بسکتبال گلدن استیت وریرز در لیگ NBA، چند روز قبل قرارداد خود با جنگجوها را با مبلغ ۶۲.۶ میلیون دلار برای یک فصل تمدید کرد که باعث شد او 
به همراه لبران جیمز و کوین دورنت، یک رکورد خاص را در NBA به ثبت برسانند.کری که هم اکنون گران قیمت ترین بازیکن لیگ NBA به شمار می رود، 
به سومین بازیکن در تاریخ این رقابت ها تبدیل شد که از طریق قراردادهایش، حقوقی بیش از ۵۰۰ میلیون دلار را در دوران حرفه ای خود دریافت می کند.

پیش از این تنها لبران جیمز فوق ستاره لس آنجلس لیکرز و کوین دورنت فوق ستاره تیم فینیکس سانز، به این رکورد دست یافته و به درآمد بیش از ۵۰۰ 
میلیون دلار در NBA رسیده بودند. این رکورد تنها مربوط به دریافتی این فوق ستاره از طریق قراردادهایشان با تیم های باشگاهی است.

NBA رکورد ۵۰۰ میلیون دلاری سه اسطوره

ورزشی

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی، صبح ایران
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در نامه ای به شورای پول و اعتبار 
پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه مســکن به یک میلیارد تومان و وام 
خرید مســکن نیز به ۳ میلیارد تومان افزایش یابد.سید سلمان سید 
افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرین وضعیت وام خرید 
و ودیعه مســکن نخبگان اظهار کرد: در حال حاضر وام خرید مسکن 
نخبگان یک میلیارد تومان و وام ودیعه مســکن ۳۰۰ میلیون تومان 
است اما با توجه به اینکه در شرایط حال حاضر کسی نمی تواند با یک 
میلیارد تومان خانه بخرد، در نامه ای به شورای پول و اعتبار پیشنهاد 
دادم مبلغ وام ودیعه مسکن به یک میلیارد تومان و وام خرید مسکن 
نیز به ۳ میلیارد تومــان افزایش یابد.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
اشــاره به اینکه سال گذشته در هیأت امنای بنیاد ملی نخبگان تهیه 
۱۰۰۰ واحد مسکونی برای نخبگان مصوب شد، افزود: تأمین اعتبار 
این طرح به سازمان برنامه موکول شده اما این سازمان متأسفانه علی 
رغم پیگیری هایی که انجام شــده، هنوز هیچ اعتباری را به این کار 
اختصاص نداده اســت.بیمه تکمیلی نخبگان در راه اســت قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان از طــرح جدید بنیاد برای بیمه تکمیلی نخبگان 
هزار نفر از نخبگان خبر داد و گفت: یکی از برنامه هایی که در دستور 
کار بنیاد ملی نخبگان قرار دارد بحث بیمه تکمیلی این عزیزان است 
که پیشنهاد دادم بالاترین تعهدات بیمه ای برای نخبگان در نظر گرفته 
شــود که برای هر فرد تقریباً در ماه یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 

و در سال برای هزار نفر، ۱۲ هزار میلیارد تومان باید پرداخت کنیم.
بیمه هزار نخبه با بالاترین تعهدات بیمه ای قطعی شد وی ادامه داد: 
البته به من گفته شد تعهدات بیمه ای کم شود تا افراد بیشتری تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرند که بنده پاسخ دادم یا کسی را بیمه نمی کنیم 
یا اگر این کار را انجام می دهیم، باید بهترین شــرایط را فراهم کنیم. 
در حــال حاضر بیمه تکمیلی برای هزار نفر از نخبگان قطعی شــده 
ولی اجرای چنین طرح هایی به تأمین اعتبار گره خورده است. بودجه 
۱۴۰۲ بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق شــده است!ســید افقهی با بیان 
اینکه بودجه بنیاد در سال ۱۴۰۲ تاکنون تنها ۲۵ درصد محقق شده 
و این موضوع باعث شــده که در برنامه ها و حمایت هایمان با مشکل 
مواجه شــویم، تصریح کرد: ما تحت فشار هستیم و از دوستان بارها 
هم پیگیری کردیم.وی ادامه داد: با توجه به اینکه رئیس بنیاد، معاون 
علمی رئیس جمهور است، متأسفانه این درکِ اشتباه وجود دارد که 
ســازمان برنامه وقتی بودجه ای را برای معاونت لحاظ می کند، عنوان 
می کند که بودجه بنیاد هم در دل آن قرار گرفته در حالی که رئیس 
بنیاد با حفظ سمت، معاون علمی رئیس جمهور است.اولویت سازمان 
برنامه و بودجه نخبگان نیست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: 
بارها این را گفته ایم که دولتی که می خواهد چند میلیون مســکن 
بســازد برای هزار مسکن نخبگان نباید دچار مشکل باشد و البته هم 
نیســت، ولی مساله این اســت که اولویت عزیزان در سازمان برنامه 
و بودجه نخبگان نیســت. وقتی بودجه بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق 
شــده و از طرفی طرح مسکن نخبگان محقق نشده و طرح جذب در 
دستگاه های اجرایی به دلیل عدم تأمین اعتبار در برخی جاها مشکل 
اعتبار دارد، برداشت ما این است که نخبگان در اولویت قرار ندارند و 
طرح های مربوط به آنها اجرایی نمی شود. شعار نخبه پروری می دهیم 
امــا در عمل هیــچ کاری انجام نمی دهیم وی افــزود: مرتباً از نخبه 
پــروری، نخبه گزینی و نخبه گماری صحبت می کنیم اما هیچ اتفاق 
خاصی در عمل برای آنها رقم نمی خورد. در حال حاضر برای پیشبرد 
برنامه های جاری بنیاد با اعتبارات موجود، با مشکل مواجه هستیم و 
وضعیت نامطلوبی داریم. در صورتی که نسبت فایده به هزینه در حوزه 
نخبگان به شدت بالا اســت ولی ما این را در نظر نمی گیریم و بنده 

معتقدم متأسفانه تقسیم درست بودجه اتفاق نمیفتد.

پیشنهاد افزایش وام 
خرید مسکن نخبگان به 

۳ میلیارد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو ۹X8 ساخته خواهد شد؟
یکی از خبرســازترین خودروهای چند سال اخیر مســابقات لمان را می توان پژو ۹X8 دانست. از همان زمان معرفی این خودرو 
شایعاتی درباره احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است.زمانی که قوانین 
جدید مسابقات لمان برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در 
پیســت به وجود آمد. همین امر باعث ایجاد شــایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو ۹X8 شد اما چنین چیزی رخ 
نداد. البته به طور خلاصه باید گفت طبق قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند 

به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید ۹X8 با پلاک شخصی وجود داشته باشد.

گریزمان و کاسیمیرو در راه پیوستن به رونالدو؟
دو بازیکن بزرگ فوتبال اروپا با النصر به توافق دست پیدا کردند و راهی این تیم عربستانی خواهند شد.به گزارش ایسنا، علی الحربی، 
خبرنگار عربستانی اعلام کرد باشگاه النصر با آنتوان گریزمان، بهترین گلزنان تاریخ باشگاه اتلتیکومادرید، و کاسیمیرو، هافبک برزیلی 
منچستریونایتد، به توافق دست پیدا کرده است و این دو بازیکن در تابستان پیش رو پیراهن النصر را بر تن خواهند کرد.این خبرنگار 
عربستانی مدعی شد که هم گریزمان و هم کاسیمیرو موافقت خود را برای حضور در النصر اعلام کرده اند و توافقات نهایی صورت گرفته 
است.النصر در فصل جاری با درخشش کریستیانو رونالدو عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داده است و هم در رقابت های لیگ عربستان 

و هم در لیگ قهرمانان آسیا از مدعیان اصلی قهرمانی است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ظلمات سپید
کتاب ظلمات سپید روایت سفرهای اکتشافی و ماجراجویی های 
باورنکردنــی هنــری ورزلــی )henry worsley( در قطب جنوب 
)جنوبگان( به روایت دیوید گرن اســت. روایت مبارزه و تلاشــی 
جسمی و روحی که گاه فراتر از توان بشر است. وسعت بی پایانی 
را تصور کنید که در آن نور خیره کننده ی منعکس شده از سطح 
برف چشــمانتان را می زند. با هربار تنفس ســوز سرمای منفی 
هشــتاد درجه را به شــش ها وارد می کنید و پیشروی با وجود 
بادی که هرلحظه شــما را به عقب می راند ســخت و ســخت تر 
می شــود. وزن ســورتمه و وســایلی که به همراه دارید چیزی 
حدود ۱۵۰ کیلوگرم است و آن ها را با یک  طناب به دور کمرتان 
بسته اید. کمی که پیش می روید تنها چشم انداز پیش رو چوب های 
اسکی تان است و  حالا باید شروع کنید به بالا رفتن از یک شیب 
بسیار تند ولی انگشتان دست و پایتان را حس نمی کنید. خسته 
و ناامیدید ولی ذهنتان به شــما نهیب می زند کمی دیگر پیش بروید چون برای رســیدن به قطب جنوب باید روزانه 
حدود ۱۳ کیلومتر در برف و بوران پیشــروی کنید. این بخشــی از شرح مصایب سفرهای جذاب و اعجاب انگیز هنری 
ورزلی، اکتشاف گر بزرگ قطب جنوب در کتاب ظلمات سپید بود. هنری که سابقه ی حضور در ارتش و تمرینات سخت 
و طاقت فرســا را داشت، تصمیم گرفت تا به تبعیت از اسطوره ی مجسم خود، ارنست شکلتون سفر اکتشافی بزرگی را 
ترتیب دهد. ارنست شکلتون که هنوز هم از او به عنوان مدیری مدبر یاد می کنند و در حوزه های مدیریت و برنامه ریزی 
الگوی بســیار موفقی است، در سال ۱۹۰8 برنامه ی اکتشاف نمرود را برنامه ریزی کرد و به همراه گروهش عازم قطب 
جنوب شد. او  در حالی که تنها ۱۷۰ کیلومتر با مقصد فاصله داشت به دلیل کمبود منابع غذایی و در خطر بودن جان 
افراد گروهش تصمیمی جســورانه گرفت و از راه آمده بازگشت. این شرح تلاش ناکام شکلتون و تصمیم شجاعانه اش، 
هنری جوان را که هنوز در مدرســه تحصیل می کرد و از طریق کتاب خاطرات سفر اکتشافی شکلتون با او آشنا شده 

بود، سخت تحت تاثیر قرار داد.

آدام سندلر
آدام ســندلر یکی از پردرآمدترین بازیگران هالیوود 
است. او کارنامه ی ســینمایی پرباری دارد، با اینکه 
بیشتر اوقات نقش یک مرد نسبتاً دیوانه اما مهربان 
را بازی کرده اســت. برخی شــاید فیلــم های او را 
کمدی هایی احمقانه بدانند، اما تماشاگران کماکان 
او را دوســت دارند. آدام در بروکلین، نیویورک در ۹ 
ســپتامبر سال ۱۹۶۶ زاده شــد، مادرش یک معلم 
مدرســه مهد کودک، و پدر او استنلی سندلر، یک 
مهندس برق بود، خانواده وی یهودی هســتند و از 
مهاجران یهودی روســی تبارند. او پس از نقل مکان 
در سن ۶ سالگی در منچســتر، نیوهمپشایر بزرگ 
شد، وی در دبیرستان مرکزی منچستر تحصیل کرد. 
سندلر از دانشگاه نیویورک، مدرسه هنر تیش در سال 
۱۹88 فارغ التحصیل شد. سندلر پس از حضور موفق 
در یک برنامه زنده تلویزیونی به نام saturday night live در چندین فیلم هالیوودی حضوری موفق داشــت 
به طوری که مجموع این فیلم ها فروشــی در حدود ۲ میلیارد دلار آمریکا داشــت.]۲برخی از آثار معروف 
سندلر عبارتند از:آقای دیدز )۲۰۰۲(، پنجاه قرار اول )۲۰۰۴(، کلیک )۲۰۰۶( و تو حریف زوهان نمی شی 
)۲۰۰8(، قصه های وقت خواب )۲۰۰8(؛ و هچنین فیلم پیکســل ها، پینه دوز، مخلوط اشاره کرد. کمدین، 
خواننده، فیلم نامه نویس و تهیه کننده آمریکایی است. او از سال ۱۹۹۰ تا ۱۹۹۵، قبل از بازی در فیلم های 
هالیوودی، یکی از بازیگران سریال Saturday Night Live بود که مجموعاً بیش از ۴ میلیارد دلار در گیشه به 
دست آورد. او در سال ۲۰۲۲ دارایی خالص تخمینی ۴8۰ میلیون دلاری داشت و قراردادی برای سه فیلم 

دیگر با نتفلیکس به ارزش بیش از ۳۵۰ میلیون دلار امضا کرد.]۱[

فرهنگ

نماینــدگان مجلس از محل منابع حاصل از عوارض صادراتی 
کلیــه مواد و محصولات معدنی، اعتبــارات لازم برای اجرای 
قانون جهش تولید دانش بنیان را پیش بینی کردند. به گزارش 
خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
نوبت صبح امروز )سه شــنبه ســوم بهمن مــاه( و در جریان 
رســیدگی به گزارش کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ در بخــش درآمدی، با بندهای الحاقی ۲ و ۳ تبصره ۶ 
این لایحه موافقت کردند. بند الحاقی ۲- وزارت امور اقتصاد و 
دارایی مکلف است نسبت به واریز کلیه منابع حاصل از عوارض 
صادراتی کلیه مواد و محصولات معدنی صنایع معدنی، فلزی و 
غیر فلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت خام 
و نیمه خام به ردیف درآمدی شــماره ۱۱۰۵۲۰ مالیات موضوع بند )ز( تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل 
کشــور به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۵۱8 و حقوق ورودی ماشین آلات، تجهیزات و قطعات تولیدی، صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۴۱8 جدول شماره پنج این قانون اقدام نماید.میزان قطعی 
عوارض صادراتی و فهرست کالاهای مشمول ظرف ۲ ماه پس از ابلاغ این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
کلیه منابع حاصله جهت اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان به معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری اختصاص می یابد به نحوی که معادل ۵۰ درصد از آن صرف افزایش صندوق نوآوری و شکوفایی 
شــود تا زمان تصویب فهرست کالاهای مشمول این بند، فهرست تصویب نامه هیأت وزیران، موضوع بند )ص( 
تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ مبنای اجرای این بند می باشد.سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است تخصیص 
ردیف هزینه ای بند را هر ماه به صورت یک دوازدهم صادر نماید. دبیرخانه شورای راهبردی فناوری ها و تولیدات 

دانش بنیان موظف است گزارش عملکرد این بند را هر ۶ ماه یک بار در اختیار مجلس قرار دهد. 

منابع مالی برای اجرای »قانون جهش تولید 
دانش بنیان« تعیین شد

    سال بیستم    شماره  5482


	Page1
	page2
	Page3
	Page4

